
»Głos« zadaje pytania

Jak zwalczać
przestępstwa gospodarcze?
11 EDAKCJA „Głosu" pragnąc poinformować swoich 
W czytelników o sposobie i przebiegu walki ze speku

lacją, łapownictwem i korupcją zaprosiła na swe łamy 
kierowników poszczególnych instytucji mających za zada
nie walkę z nadużyciami, aby poinformowali ogół miesz
kańców o wynikach swej działalności i zamierzeniach.

Pytania.
1. Co uczyniliście w ostat

nim czasie, aby ukrócić 
spekulację, nadużycia 
i kradzieże w handlu ?

2. .Takie są Wasze zamie
rzenia, jeśli chodzi 
o skuteczniejsze zwal
czanie wszelkiego ro
dzaju nadużyć ?

3. Jakie trudności wyła
niają się w' akcji wy
krywania przestępstw 
gospodarczych ?

Więcej kandydatów, niż mieisc

Na wyższych uczelniach 
rozpoczęły się 

egzaminy wstępne
IV A WSZYSTKICH wyższych uczelniach kraju rozpo- 
1* częły się wczoraj egzaminy wstępne. Ilość ubiega

jących się o przyjęcie na wyższe studia znacznie prze
kracza ilość wolnych miejsc.

Admirałowie
Polski, ZSRR i NRD 
na święcie 

Marynarki Wojennej

Odpowiadzl
BOGDANA 
POPŁAWSKIEGO 
INSPEKTORA 
WOJEWÓDZKIEGO PIH

Przystępując do ściga
nia spekulacji, nadużyć 1 
wszelkiego rodzaju prze
stępstw w handlu trzeba 
przede wszystkim wie
dzieć, z czego one powsta- 
ją 1 jak im zapobiegać. 
Inne są bowiem źródła po
wstawania spekulacji, a 
inne nadużyć i kradzie
ży.

Spekulacja — moim 
zdaniem — rozwija się 
wówczas, gdy popyt prze
wyższa podaż towarów na 
rynku — czyli po prostu 
gdy brak jest niektórych 
towarów. Zlikwidowanie 
więc spekulacji jako zja
wiska wiąże się ściśle z 
dostarczaniem dostatecz
nej ilości towarów na ry
nek. Wiadomo, że w naj
bliższym czasie będą wy
stępować braki towarowe. 
Wobec tego stosujemy in
ne śrpdki zaradcze, aby 
strzec’- konsumenta przed 
wyzyskiem spekulanta.

Powstawanie natomiast 
wszelkiego rodzaju nad
użyć i kradzieży jest nie
zależne od występujących 
braków towarowych i wy
nika z umiejscowienia się 
w naszym handlu grupy 
ludzi, którzy rozpoczyna
jąc pracę już noszą się z 
zamiarem odnoszenia do
datkowych zysków. Jest w 
handlu również grupa lu
dzi popełniających drobne 
nadużycia od przypadku 
do przypadku. Są to lu
dzie o dość niskim pozio
mie moralnym. Postępo-

(Dokończenie na str. 3)

...pogoda
ZACHMURZENIE niewielkie 

lub umiarkowane. W dzielnicach 
zachodnich i połudhiowych miej
scami burze i przelotne opady.

Nowy wybuch
na Słońcu

WEDŁUG informacji otrzymanych 
od piacowników naukowych obserwa 
toriuni astronomicznego ’ w Sacramen- 
to (stan Kalilornla — USA) na 
Slońru nastąpił ostatnio olbizyml wy 
buch gazów. Uczeni amr-rykańscy zaj 
niują się obecnie badaniom skutków 
wybuchu — burz magnetycznych w 
górnych warstwach atmosfery,

30 czerwca odbyty się w 
Gdyni centralne uroczystoś
ci Dnia Marynarki Wojen
nej, na które przybyły zespo 
ty okrętów wojennych ZSRR 
i NRD.

Na zdjęciu: admirałowie 
Polski, ZSRR i NRD.___

CAR — fot. Ukiejewski

Po raz pierwszy 
wybory komitetów 
partyjnych 
w okręgach 
wojskowych 
UJ WOJSKU odbywają się 

obecnie konferencje par 
tyjne na szczeblu okręgów 
wojskowych i rodzajów wojsk. 
Biorą w nich udział delegaci 
organizacji partyjnych dywi
zji, oddziałów samodzielnych 
i poszczególnych dowództw 
określonego okręgu czy rodzą 
ju wojsk.

Na konferencjach omawia 
się główne problemy prący 
partyjnej, a zwłaszcza wnio
ski z dotychczasowej realiza
cji uchwał VIII j IX Plenum 
KC w wojsku oraz dokonuje 
się po raz pierwszy wyborów 
komitetów partyjnych okrę
gów wojskowych i rodzajów 
wojsk.

W konferencji partyjnej Po 
morskiego Okręgu Wojskowego 
uczestniczyli: członek KC 1 I se 
kretarz KlV w Bydgoszczy, tow. 
Baranowski, sekretarze KW, 
tow. tow. Białkowski I okla 
oraz zastępca szefa Głównego 
Zarządu Politycznego wr, pik 
Bednarz.

W najbliższych dniach kon 
fereneje takie odbędą się w lot 
nlc^Wie i Marynarce Wojennej.

W Warszawie na Politechni 
ce rozpoczęło egzaminy 4 300 
kandydatów. O przyjęcie w 
poczet studentów Uniwersy
tetu Warszawskiego ubiega się 
ponad 3 tys. młodzieży. Jak 
sądzić można na podstawie 
ilości kandydatów na poszcze
gólne wydziały różnych uczel 
ni najbardziej przewidująca 
jest młodzież stolicy. Na UW 
bowiem największy tłok pa
nuje na wydziale filologii, 
przy czym szczególnie dużo 
kandydatów wybrało orienfa- 
listykę. Spośród wydziałów 
Politechniki Warszawskiej naj 
większym powodzeniem cieszy 
się chemia i łączność.

ŁÓDZKA młodzież tradycyjni, o- 
kupuje prawo, filologię polską, hloio 
gię i geografię. Natomiast niewiel 
kie zainteresowanie wykazuje w 
działem włókienniczym, mimo iż 
w tej dziedzinie gospodarka nasza 
odczuwa brak fachowców | absol
wentom najłatwiej byłoby znalezć 
pracę.

Wśród 1500 kandydatów na Uni
wersytet im. A. Mickiewicza w 
Poznaniu największym zainteresowa 
niem cieszy się... psychologia, na
tomiast we Wrocławiu aż 7 kandy. 
datów przypada na 1 wolne miej 
«<e na wydziale geologii.

Duży napływ kandydatów notują 
uczelnie rolnicze, no i jak zwykle 
Akademie Medyczne oraz, wydziały 
budowlane Politechnik. Po.kilkudnio 
wej przerwie po egzaminach piśmlen 
nych rozpoczną się egzaminy ust
ne.

Wszystkie 
powiaty 

woj. koszalińskiego 
zakończyły 
przed terminowo 
spis rolny

W koszalińskich PGR-ach
z nowym rokiem gospodarczym

po nowemu

MIMO, że termin od
dania powiatowych ar
kuszy spisowych upły
wa dopiero 5 bm., już 
obecnie wszystkie po
wiaty złożyły je w Wy
dziale Statystyki Prez. 
WRN. Tegoroczny spis 
został przeprowadzony 
znacznie sprawniej ani
żeli w latach ubiegłych 
dzięki pomocy ze stro
ny prezydiów rad naro
dowych 1 powołaniu na 
rachmistrzów spisowych 
ludzi o znacznie wyż
szych kwalifikacjach.

Przedterminowe za
kończenie spisu przez 
powiaty pozwoli Wy
działowi Statystyki Pre 
zydium WRN na znacz
nie wcześniejsze złoże
nie wojewódzkiego ar
kusza zbiorczego spisu 
rolnego w GUS w War
szawie. J. B.

NOWY ambasador nad- 
zwyczajny i minister peł
nomocny PRL w Indiach 
dr J. Katz-Suchy złożył 
na ręce prezydenta Repu
bliki Indii dr. R. Prasada 
listy uwierzytelniające.

* 4 ¥
KOMISJA s-pr^v zagra

nicznych Izby Reprezen
tantów postanowiła 22 gło. 
sami przeciwko 6, że pro
gram pomocy dla zagrani
cy nie może przekraczać 
sumy 3.24*2.333 tys. dola
rów, czyli o won min dola
rów mniej niż proponował 
prezydent Eisenhower.

SEJSMOGRAFY w Ala
bamie zanotowały silne 
wstrząsy Codziennie, któ
rych centrum znajdowało 
się prawdopodobnie we 
wschodniej Syberii. 

4 4 ¥
RZECZNIK japońskiego 

ministerstwa spraw zagra
nicznych oświadczył, Iż 
Japonia będzie się ubie
gała o niestale miejsce w 
Kadzie Bezpieczeństwa.

4 4 ¥

W LONDYNIE na konfe
rencji premierów krajów 
brytyjskiej wspólnoty na
rodów omawiano sprawy 
związane z projektem 
zmian w Karcie NZ.

Samochodem 
dookoła Europy 
podróżnie 
5 studentów 
polskich

DO Rzymu przybyło pięcioro 
studentów polskich: W. Bielicki, 
J. Afanasjew. K. Sokołowska, J. 
Fedrowicz i W. Leszczyński, kto 
rzy odbywają samochodem pO“ 
dróż dookoła Europy. Przebyli 
oni dotychczas trasę: Warszawa 
— Praga — Wiedeń — Grossglock 
ner — Luksemburg — Zurych — 
Berno —- Bazylea — Lozanna — 
Genewa — Wenecja — Florencja 
— Padwa — Rzym. W piogramie 
mają jeszcze Neapol. Następnie 
zwiedzą Francję, Belgię, Holan
dię, Niemcy zachodnie i NRD. 
Studenci nakręcają w czasie po
dróży film, który mają zamiar 
po opracowaniu wyświetlić w kra 
In

szych 32 zespołach PGR. Obec
nie luz 385 (ok. 50 proc.) ko
szalińskich PGR-ów znajduje 
się na własnym rozrachunku 
gospodarczym, który, jak wy
kazały doświadczenia, jest zna
komitą szkołą oparcia pracy w 
PGR-ach na zasadach gospodar
ności, jest niezawodnym środ
kiem walki z marnotrawstwem,

(Dokończenie na str. 2)

JUZ od dłuższego czasu 
prowadzona jest w na 

szym województwie zakro
jona na szeroką skalę ak
cja, mająca na celu upo
rządkowanie gospodarki 
PGR-owsklej. Porządkuje 
się stan posiadania PGR, 
przy czym przewiduje się 
przekazanie chłopom kil
kudziesięciu tysięcy hekta
rów ziemi, która z racji 
swego ukształtowania 
względnie braku odpowie 
dnich baz gospodarczych 
nie nadaje się dla gospo
darki państwowej.

W ostatnim czasie dokona
no weryfikacji kierowniczych 
kadr — dyrektorów zespo
łów, kierowników PGR itd. 
Dane uzyskane z weryfikacji 
posłużą do opracowania od
powiednich kierunków polity
ki kadrowej w PGR-ach.

NIEWĄTPLIWIE najiważniiej- 
szym posunięciem. mającym 
zdecydowany wpływ na polep
szenie PGR-owskiej gospodarki, 
jest postępujące usamodzielnia
nie gospodarstw. Z dniem 1 
stycznia br przeszło na wła 
sny rozrachunek gospodarczy 7 
zespołów PGR.

Z dniem 1 lipca, tj wraz z 
rozpoczęciem nowego roku go
spodarczego w rolnictwie, peł
ną samodzielność finansowa u- 
xyskały gospodarstwa w dal

Piorun zabił 
dwoje ludzi

w POBLIŻU lotniska w Kato
wicach nilat. miejsce tragiczny 
wypadek, w wyniku którego po 
niosło śmierć dwóch mężczyzn 
21-letnl Wacław Jakubczyk draż 
IS letni Henryk Płaza. przebieg 
wypadku był następujący:

W czasie gwałtownej burzy, ja
ka się zerwała, grupka ludzi 
chciała dobiec poprzez pole do 
zabudowań. W połowie drogi w 
biegnących uderzył piorun. Ja 
kubczyk I Plaża ponieśli śmierć 
na miejscu, a dalsze dwie osoby 
zostały dotkliwie poparzone.

Na lisiej 
fermie...

W PGR Glinianka (pow.
•• Mińsk Mazowiecki), 

prowadzona jest hodowla ii- 
sów srebrzystych i platyno
wych. Ferma posiada 100 li
sów hodowlanych i około 
250 młodych. Najlepsze oka 
zy zostaja przeznaczone do 
dalszego chowu na własne/ 
fermie względnie sprzedawa 
ne jako materiał zarodowy

Na zdjęciu: lisia rodzina 
zaniepokojona jest obecnoś ■ 
cią fotoreportera... 1

CAF — fot. Grzęda

Uroczysty 
koncert 
na zakończenie 
dekady 
kultury litewskiej 
w Polsce
III YSTĘPY czołowych solis- 
•* tów litewskich, bogactwo 

litewskich pieśni i tańców, pet 
nych folkloru — wszystko to 
żiożylo się na program konger 
hi w Sali Kongresowej Pałacu 
Kultury i Nauki w Warszawie, 
który zakończył w dniu I bm 
dekadę kultury litewskiej w 
Polsce.

NA Jponcert przybyli, członkowie 
litewskiej delegacji kulturalnej z 
wicepremierem LSRR K. Preiksasęin 
na czele. Ze strony polskiej na 
koncert przybyli: przewodniczący 
Rady Państwa A. Zawadzki, oraz 
R. Zambrowski, marszałek Sejmu 
Czesław Wycech, wiceprezes Rady 
Ministrów Z. Nowak, członkowie 
Rady Państwa, ministrowie, członko 
wie komitetu honorowego dekady 
i wiele innych osobistości.

Długo niemilknące oklaski towa
rzyszyły wykonaniu programu.

Na zakończenie koncertu przy od 
iłoniętej kurtynie, zgotowano arty 
słom litewskim serdeczną owację, 
obdarowując ich koszami kwiatów.

50 dzieci 
porwały 
hieny
WŁADZE północnych prowincji 

indyjskich wyznaczyły 40 rupii 
nagrody za zabicie jednej hieny. 
Zwierzęta te są plagą mieszkań
ców wsi, szczególnie rodziców, 
gdyż podkradają się do zagród 
i porywają dzieci. Ostatnio w poi 
nocnych Indiach zanotowano oko 
ło 50 wypadków porywania dzie
ci przez hieny.

Na wysokość 
120 km 
wystrzelono 
rakietę w

FLOTA Stanów Zjednoczonych wy 
strzeliła pierwsza rakietę w ramach 
III Międzynarodowego Róku Geofizycz 
nogo. Rakieta była wyposażona w 
instrumenty poihiarowe do badania 
zjawisk rozbłysków na słońcu. Osiąg 
nęła ona wysokość 120 km

Rakieta ma 7 metrów dłu
gości. Spadła ona do morza po 5 
minutach ' od momentu wysjzełema 
w odległości 40 km na zachód od 
wyspy.

Nasser 
skrytykował  
doktrynę 
Eisenhowera
IV WYWIADZIE Udzielonym H- 
y lewizji brytyjskiej premier 

Egiptu Nasser poświęcił wielo 
miejsca sprawie budowy tamy 
asuańskiej. Egipt — pówledzwt 
Nasser — jest gotów do rozpoczę 
cia prae nad budową tamy, dzię
ki której może on uzyskać prze
szło milion akrów ziemi uprawnej. 
Pierwsza faza budowy będzie ko
sztowała przeszło 50 milionów fun 
tów szterlingów. 25 proc, fundu
szu na budowę tamy mają d osi ar 
czyć opłaty za korzystanie z Ka
nału Sueskiego. Nasser oznajmił, 
żc Egipt stara się o uzyskanie 
kredytów na budowę tamy od 
banku światowego.

Mówiąc o stosunkach egipsko- 
brytyjskich Nasser oświadczył:

,,Mam nadzieję, iż oba kraje 
będą działały na rzecz przywró
cenia między sobą dobrych sto
sunków0.

Nasser skrytykował blisko- 
wchodnią doktrynę Eisenhowera 
podkreślając, iż Jest ona wymie
rzona przeciwko ruchowi narodo
wemu w krajach arabskich.

Miss Francji 
najelegantszą 
kobiet Europy

W SALI teatru w Garmisch. 
Partenklrchen (NRF) odbyły się 
w końcu ubiegłego tygodnia wy
bory „miss elegancji-' i „miss 
charme" dla Europy na rok 1357. 
Tytuł „mis, elegancji" otrzymała 
„miss Francji" — 1« letnia aktor
ka z Paryża, Genevieve Zanetti. 
Za najbardziej „charmaute" r. po 
śród królowych piękności, które 
licznie przybyły do Garmlsch- 
Partenkirclien, rosiała uznana 
19 letnia „miss Szwecji" — matu
rzystka Kldmar Alfredsson.



»Zaczvnamy tonąć w spirytusie«

Musimy wydać zdecydowaną walką
pladze pijaństwa

Około 12 miliardów zł wydaliśmy na 
wódkę i wino w r. 1956 
Od stycznia do czerwca br. 
wypiliśmy 82 milionów litrów wódki

NIESŁABNĄCA od szeregu lat plaga pijaństwa 1 al
koholizmu przybiera w ostatnim okresie coraz bar
dziej zastraszające rozmiary. Bez przesady można powie

dzieć, że Już „zaczynamy tonąć w spirytusie" Dla po
twierdzenia tej smutnej prawdy można przytoczyć kilka 
choćby liczb.

Z INICJATYWY Krupy wydaw
nictw prasowych przygoto

wywano od kilku miesięcy utwo
rzenie Polskiego Związku Wydaw 
nic Iw Prasowych. Ostatnio z u- 
działem 49 wydawnictw, reprezen 
tulących dzienniki I czasopisma 
partyjne, wszystkich stronnictw 
politycznych, bezpartyjne oraz 
wydawnictwa prasowe różnych 
ugrupowań 1 organizacji — odby 
lo się zebranie, na którym uchwa 
łono powołanie do życia Polskie
go Związku Wydawnictw Praso
wych 1 przyjęto statut związku.

Celem związku będzie współ
działanie z instytucjami państwo
wymi i gospodarczymi oraz sto
warzyszeniami twórczymi w dzie 
dżinie zagadnień prasowo-wydaw- 
nlczych oraz koordynacja I repre 
zentowanie postulatów ogółu wy 
dawnictw prasowych. Wybrano 
zarząd zwlą^tu z przewodniczą
cym Zygmuntem Jollesem (RSW 
„Prasa") na czele.

Samoloty WOP 
strzec będą 
naszych granic 
morskich 
i lądowych
DOWODZTWO Wojsk Ochro 

ny Pogranicza, dążąc kon 
sekwentnie do łagodzenia przt 
pisów dotyczących osiedlania i 
poruszania się w strefie granicz 
nej — jednocześnie wprowadza 
do służby w ochronie naszych 
granic nowe, niestosowane do 
łychezas środki. Tak np. dowód/, 
two WOP — wprowadza do 
służby granicznej samoloty, któ 
re patrolować będą granicę za 
równo na jej odcinku morskim, 
juk i lądowym.

W REJONIE jedne) 2 jednostek 
WOP rozlokowano eskadrę lotniczą, 
która każdego dnia, nawet w deszcz 
i niepogodę, odbywa regularno lo
ty rozpoznawcze, na określonym od 

• cinku. Eskadra ta wyposażona jest 
w samoloty typu „CSS-13" — po- 

jylarne •„Kukurużniki", produkowa
nie w kraju.

Dotychczas zebrane doświadczenia 
wykazały dużą przydatność samo
lotów, przede wszystkim przy pa
trolowaniu wód przybrzeżnych. Oka
zało się, że lotnicy mogę w wielu 
wypadkach skutecznie zastąpić ku
try WOP w ich pracy patrolowej, 
zwłaszcza w okresie sezonu żeglar 
sklego, kiedy — po raz pierwszy 
od szeregu lat — spodziewany jest 
duży ruch jednostek sportowych 
na naszych wodach terytorialnych.

Na odcinku lądowym granicy sa
moloty patrolować będą przestrze
nie łąk t pól oraz większe rzeki 
graniczne. Duże usługi mogą oddać 
lotnicy również w czasie pościgu 
za przestępcą graniczym, który zdo 
lał Już wedrzeć się na nasze tery
torium.

W 1956 roku tylko na wód
kę wydaliśmy przeszło 10 mi
liardów złotych, a na wino po 
nad półtora miliarda. Nabiera 
to szczególnej wymowy, jeśli 
się przypomni, że podwyżki 
płac w 1956 roku wynosiły 
15 miliardów złotych.

„Osiągnięcia” nasze w tej dzledzi 
nie są niestety rozpaczliwie duże 
1 w< bieżącym roku. Do czerwca 
mamy Już „za sobą" wypitych 
40.885 tys. litrów 100-procentowego 
alkoholu, tzn. ok.’ 82 min litrów 
wódki 45-procentowej. Wszystko 
wskazuje na to, że tendencja do 
picia nie maleje, a wprost przeciw 
nie — wzrasta. Jężeli więc ten 
stan rzeczy utrzyma się — rok 
bieżący będzie rekordowy: wypije 
my 80 min litrów 100-procentowe
go alkoholu, czyli ponad 160 min 
litrów wódki.

Co się robf, aby zahamować 
ten „alkoholowy ciąg", jakie 
środki zostały podjęte w celu 
zwalczania tego groźnego zja 
wiska społecznego?

POCZYNIONO znaczne wysiłki, 
aby alkohol nie był wszędzie łatwo, 
bez trudu dostępny. Nacisk opinii 
publicznej spowodował, że ograni 
czono w pewnym stopniu sprzedaż 
wódki, skasowano premię za prze 
kraczanie planów sprzedaży alko
holu, zmniejszono ilość sklepów z 
napojami wyskokowymi, a także 
ograniczono dni sprzedaży. Niestety, 
obecnie nagminne stają się Już tak 
ty, źe terenowe wydziały handlu 
i przedsiębiorstwa hurtowe „zmięk 
czają'* zarządzenia w imię wykony 
wania planów, zwiększania obro 
tów itp.

Najwyższy już czas, aby 
wszcząć energiczne kroki w 
walce z alkoholizmem, wydać 
zdecydowaną walkę pladze 
pijaństwa.

W dziedzinie walki z alkoholiz
mem wielką pomoc może oddać prze 
de wszystkim jak najszerzej poj* 
ta dobra propaganda, która powie

★ 36 tys. zabitych 
★ milion rannych 
w wypadkach 
samochodowych 
na ulicach Europy

WEDŁUG danych staty
stycznych europejskiej komi
sji gospodarczej ONZ w roku 
1955 w krajach europejskich 
zginęło w wypadkach ulicz
nych 35 831 osób, a 1024 534 
odniosło rany.

Najwięcej wypadków śmier 
telnych mają na swym koncie 
Niemcy zachodnie (12 340 o- 
sób). Drugie miejsce zajmuje 
Francja (8 058), a trzecie Wło 
chy (5 752).

n* zmobilizować .ogól społeczeństw, 
do walki x plj.ń.lwem Ponadto 
rozpoczęcia, I to możliwi. )ak n.J 
szybciej produkcji tanich i im.cz 
nych napojów bezalkoholowych, tak 
jak w Innych krajach Europy.

Dalsza sprawa, to potrzeba .tale 
go zwiększania Hotel poradni prze
ciwalkoholowych, tworzenia specja> 
nych zamkniętych zakładów leczni
czych dla alkoholików, otwierania 
izb wytrzeźwień, które zdały w prak 
tyce egzamin. Takich placówek 
posiadamy obecnie w kraju zaled 
wie cztery, a powinny byc one w 
każdym większym mieście. Rozwoj 
aportu 1 kultury, to także milowe 
słupy w walce z alkoholizmem.

W koszalńskich 
PGR-ach

(Dokończenie ze str. 1)
a Jednocześnie przy czynią alg 
do pełniejszego, racjonalnego 
wykorzystywania możliwości 
produkcyjnych gospodarstw.
Trwa w naszych PGR-ach 

także akcja, mająca na celu 
zlikwidowanie nadmiernie roz 
budowanych etatów urzędni
czych. Ogółem przewiduje 
się, że w ciągu najbliższych 
miesięcy około 1.600 ludzi, 
zatrudnionych w biurach ze
społów PGR, przejdzie do 
pracy produkcyjnej w gospo
darstwach PGR.

W zespołach, których gospo
darstwa przeszły na własny roz
rachunek gospodarczy, Ilość lu
dzi zatrudnionych w admini
stracji została zmniejszona prze
ciętnie o dwie trzecie. Trzeba 
zaznaczyć, że fakt ten w spo. 
sób pozytywny zaważył na pra. 
cy gospodarstw. Fachowcy, 
którzy byli dawniej zatrudnieni 
w zespołach, przy „papierko
wej" robocie, obecnie z powo
dzeniem biorą udział w orga. 
nizowanlu produkcji. (JI.)

Nowa atmosfera 
w życiu społecznym Polski 

Artykuł w dzienniku chińskim 
»Zenminżioao«

danci milicji, kierownicy związ 
ków zawodowych, organizacji 
spółdzielczych, w ogóle wszyscy 
kierownicy życia politycznego, 
gospodarczego, społecznego i 
kulturalnego.

Towarzysz Gomułka propono
wał następnie, „aby wojewódz
kie, powiatowe, dzielnicowe > 
miejskie komitety partyjne o- 
bliczyły, na ilu zebraniach pou 
stawowych organizacji partyj
nych I zebraniach całych załóg 
byli obecni I występowali ni 
nich poszczególni pracownicy 
polityczni aparatu partyjnego w 
okresie — załóżmy — ostatme- 
So półrocza? statystyka taka 

ylaby dobrą ilustracją metod 
pracy aparatu partyjnego. Ta 
kle same obliczenie należałoby 
przeprowadzić w. odniesieniu do 
członków partii zajmujących 
kierownicze stanowiska na ł“‘ 
nych odcinkach pracy.
PO zeszłorocznym VIII Ple

num — stwierdza korespon
dent — sekretariat KC PZPR 
podjął szereg decyzji w spra- 
.wi« zacieśnienia więzi przy-

WSPANIAŁA POGODA 
W TATRACH

ZAKOPANE. Od kilku tygo
dni utrzymuje się w Tatrach 
wspaniała pogoda. Górskie 
stacje meteorologiczne zano. 
towaly w czerwcu przeszło 
220 godzin silnego nasłonecz
nienia. Termometry wskazy
wały w niektórych dniach do 
plus 26 stopni. Tegoroczny li
piec w Tatrach — przewiduje 
służba meteorologiczna — bę
dzie również pogodny 1 bar
dzo ciepły.

W HOŁDZIE BOHATEROM 
WESTERPLATTE

GDAŃSK. Podczas pobytu 
w Gdańsku z okazji „Dni 
Morza" prezes Rady Mini
strów Józef Cyrankiewicz 
wraz z wicepremierem Z. No
wakiem. I sekretarzem KW 
PZPR w Gdańsku J. Machno 
złożyli kwiaty na grobach 
bohaterskich obrońców We
sterplatte.

PIERWSZY W POLSCE 
RZEMIEŚLNICZY DOM 
TOWAROWY

WARSZAWA. Stolicy przy
była jeszcze jedna większa 
placówka handlowa. Jest nią 
nowootwaęty Rzemieślniczy 
Dom Towarowy, który mieści 
się przy ul. Kruczej ń/14 W 
domu tym można nabyć 
wszystko, poczynając od o- 
zdobnej szpilki do włosów aż 
do wytwornego, choć, nieste
ty, drogiego obuwia.

NOWA SIŁOWNIA 
ATOMOWA POWSTANIB 
W WIELKIEJ BRYTANII

LONDYN. W okolicach Brt- 
dgewater (Wielka Brytania) 
zostanie zbudowana trzecia 
z kolei siłownia atomowa. Ma 
to być największa siłownia w 
Anglii. Koszt budowy siłowni 
oblicza sle na 60—70 milionów 
funtów szterlingów. Jej moc 
produkcyjna będzie wynosić 
450 tys. kilowatów.

PIERWSZE ŁODZI! 
PODWODNE NRF

KILONIA. W stoczni klloń- 
sklej spuszczono na wodę 
pierwszą łódź podwodną, prze 
znaczoną dla marynarki wo
jennej NRF. Łódź ta zostali 
w czasie działań wojennych 
zatopiona u brzegów Danii 1 
wydobyto ją dopiero w ze
szłym roku.

EWAKUACJA WOJSK USA 
Z JAPONII

TOKIO. W llpcu rozpocznle 
się ewakuacja amerykańskich 
sit zbrojnych z Japonii. Do. 
tyczy to jednak jedynie 
wojsk lądowych. Nie przewi
duje się ewakuacji marynar
ki 1 wojsk lotniczych. Pozo
staną również w Japonii od
działy amerykańskie zabez. 
pieczające wojska USA stacjo
nujące w Korei południowej.

Stoczniowcy 
z 39 krajów 
na kongresie 
w Hamburgu

W HAMBURGU rozpoczął Vę IU 
kongres międzynarodowego stowarzy 
srenia stoczniowców „ICHCA". W 
kongresie bierze udział 500 stocznio w 
ców z 39 krajów, w tym po raz 
pierwszy delegacje Polski i Związku 
Radzieckiego.

Do ICHCA należy 56 krajów. Celem, 
Jaki stawia sobie stowarzyszenie jest 
rozpatrywanie zagadnień związanych 
z urządzeniami portów i przeładun
kiem portów międzynarodowych. Pod 
czas kongresu w Hamburgu będzie 
możną oglądać wystawę nowoczes
nych urządzeń portowych.

wódców partyjnych z masami. 
Jedna z tych decyzji np. prze 
widuje, że wszyscy pracowni
cy polityczni Komitetu Cen
tralnego, komitetów wojewódz 
kich, powiatowych nie powin
ni być członkami podstawo
wych organizacji partyjnych 
w komitetach partyjnych, lecz 
być członkami POP w rozmąj 
tych zakładach pracy.

Innym przykładem ' nawlązy- 
wania więzi z masami i umac
niania podstawowych organiza
cji partyjnych Jest fakt, że du
żą część funkcjonariuszy partyj 
nych zwolnionych w wyniku 
kompresji aparatu partyjnego 
posłano do fabryk. Sekretariat 
KC PZPR postanowił również, 
Iż powstanie specjalna grupa 
członków Komitetu Centralne 
go, która ma pomagać komlte 
tom wojewódzkim w ich pracy.

Towarzysz Gomułka powie 
dział kledyl — stwierdza kores 
pondent — że utrzymywanie KI 
sleg u kontaktu kierowniczych

Naród polski rozwija się 
zgodnie ze 

specyficznymi warunkami kraju 
-oświadczył prezydent Tito w wy wiadzie 

dla telewizji amerykańskiej
PODCZAS niedawnego pobytu w swej rezydencji na 

wyspie Brioni, prezydent Tito udzielił wywiadu 
znanemu amerykańskiemu komentatorowi telewizyjnemu 

Edwardowi Murrow na temat polityki jugosłowiańskiej 
oraz różnych problemów polityki międzynarodowej.

PREZYDENT Tito oświadczył 
m in., że między Jugosławią a 
Związkiem Radzieckim istnieję 
pewne rozbieżności, które nie 
mają wielkiego znaczenia i wy
nikają ze specyficznych warun 
kow jugosłowiańskich, różnią
cych się od warunków w ZSRR 
Mamy jeden i ten sam cel — 
zbudowanie socjalizmu — po 
wiedział Tito — różne są tylko 
drogi, tj. metody realizowania 
tego celu.

Przechodząc do problemów 
polityki zagranicznej Jugosla 
wii Tito podkreślił, że Jugosla 
wia nie należy do żadnego blo
ku i broni zasady współistnie 
nia.

Tito zwrócił następni® uwagę, że 
nie widzi potrzeby wskrzeszenia 
paktu bałkańskiego, Jako że sto
sunki między Grecją a Turcją w 
związku ze sprawą Cypru nie są 
najlepsze, a sytuacja na Bałka
nach Jest o wiele korzystniejsi 
niż przed kilku laty, tj. nie za
graża żadne bezpośrednie niebez
pieczeństwo. Tito dodał jednocze
śnie, że porozumienie między kra
jami bałkańskimi wywiera stały 
wpływ. Jakkolwiek wojskowy « 
spekt tego układu ustąpił na plan 
dalszy, a bardziej wyraźnie wy sta 
pił aspekt współpracy w dziedzi
nie ekonomicznej, kulturalnej i po
litycznej.
Problem zjednoczenia Nie 

mieć — podkreślił następnie Ti
to — należy potraktować bar
dzo realistycznie. Będzie to 
proces, który zajmie dłuższy o- 
kres czasu, tym bardziej- że 
istnieją dwa państwa niemiec
kie o dwóch różnych ustrojach. 
.Moim zdaniem — powiedzia' 
lito — nie jest słuszne unika 
nie takich kontaktów między 
zachodnią i wschodnią częścią 
Niemiec które stworzyłyby moż 
ność współpracy co najmniej w 
tvch dziedzinach, gdzie istnieją 
wspólne interesy.

Prezydent Tito' omówił następ- 
nie niebezpieczeństwo związane • 
wybuchami doświadczalnymi bro
ni jądrowej i podkreślił, że ludz
kość powinna zdecydowanie prze
ciwstawić się dalszym próbom z 
tą bronią.

W dalszym ciągi swego wywia
du Tito scharakteryzował obecną 
sytuację na Bliskim Wschodzie za 
zńaczając, że daje ona dziś więcej 
powodów do niepokoju niż kiedy
kolwiek. ,,Sam pakt bagdadzki — 
dodał Tito — był błędem. Ozna
czał on przede wszystkim krok w 
kierunku wprowadzenia rozdźwię- 
ku między krajami arabskimi. Są 
dzę też, że wysunięcie teorii wy
pełnienia próżni w stosunku do 
krajów arabskich było niefortun
ne.
Prezydent Tito mówił na

stępnie o konieczności współ
istnienia między krajami kapi
talistycznymi i socjalistyczny
mi, dodając, że ma na my'H 
nie bierne współistnienie, tj 
by kraje tylko tolerowały się 
wzajemnie, ale współistnienie 
aktywne, a to oznacza dąże
nie do pokojowego rozwiąza 
nia wszelkich spornych spraw.

W związku i opublikowanym 
niedawno przemówieniem Mao

członków partii z masami umo
żliwi z jednej strony nadzoro
wanie ich działalności przez ma 
■y, a z drugiej strony stanowić 
będzie realizacją kierowniczej 
roli partii.

Przywódcy powinni być ści
śle związani z masami, oddy
chać tym sumym co oni po
wietrzem. W tej dziedzinie — 
podkreśla korespondent — 
wielu polskich przywódców 
dało dobry przykład i stworzy 
ło nową atmosferę.

W czasie tegorocznej mantrę- 
stacji pierwszomajowej w odroz 
nieniu od lat ubiegłych — try
buna ustawiona była przy sa
mej Jezdni 1 przywódcy mogli 
wymieniać uściski rąk z masa
mi. Jeśli zaś chodzi o prostotę 
prywatnego życia towarzysza 
Gomułki — wszyscy Ją chwalą. 
Mieszkanie jego jest takie same 
Jak przeciętnego robotnika. 
Znajduje się ono w budynku 
wielomleszkaniowvm I Jest bar
dzo skromnie urządzone.

Oczywiście — kończy kores 
pondent — nie można stworzyć 
nowej atmosfery z dnia na 
dzień. Jest to długotrwały I 

skomplikowany proces walki. 
Właśnie dlatego IX Plenum 
PZPR podkreśliło w rezolucji: 
„wszystkie instancje partyjne 
winny pod kierownictwem 11U 
podjąć szeroką kampanię, zmie
rzającą do przywrócenia normai 
nej codziennej więzi partyjnej 
od góry do dołu I od dołu do 
góry".

Tse-tunga, Tito powiedział. że 
stwierdza z zadowoleniem, iż 
nasz pogląd na zagadnienia 

nie jest sprzeczny z poglądami 
wyrażonymi przez Mao Tse- 
tunga, lecz wręcz przeciwnie, 
jest pod wieloma względami t 
mmi zbieżny".

Tito oświadczył, że nie wie
rzy w możliwość stworzenia ja
kiegoś jedynego wzoru organi
zacji społecznej różnych kra
jów. Podkreślił on jednocześ
nie, że zróżnicowany rozwoj 
poszczególnych krajów w kie
runku socjalizmu, komunizmu, 
stosownie do specyficznych wa 
runków danego kraju, jest nie
słusznie nazwany mianem ko 
munizmu narodowego. U7 wy
padku Polski — powiedział Ti
to — ma się do czynienia z 
dążeniem narodu do rozwoju 
zgodnego ze specyficznymi wa
runkami kraju.

Nawiązujemy 
współpracę 
gospodarczą 
z Japonią 
W Tokio powstanie 
polska placówka 
handlowa

W ZWIĄZKU z nawiąza
niem stosunków dyplo

matycznych między Polską a 
Japonią, w stolicy, tego kraju 
— Tokio — powstanie, za zgo 
dą rządów obu państw, nasza 
placówka handlowa. Kierowa 
nie tą placówką powierzono 
dr Stanisławowi Gallowi, któ 
ry dotychczas był prezesem 
Polskiej Izby Handlu Zagra
nicznego.

Dr Gall opuścił Polskę, uda
jąc się do Japonii, aby tam rox 
począć organizowanie pierwszej 
polskiej placówki oficjalnej. Ja
ko delegat ministra handlu za
granicznego na Daleki Wschód 
będzie on zajmował się nie tyl
ko wymianą towarową między 
Polską a Japonią, ale także na
szym handlem z krajami Pacy- 

\flku, a m. In. z Filipinami, 
Hong-Kongiem i z Wyspą Bor
neo.

PIŁKARZE WYJECHALI 
DO FINLANDII

KOLEJNYM przeciwnikiem pił
karzy polskich w spotkaniach 
eliminacyjnych o mistrzostwo 
świata będzie reprezentacja Fin
landii, z którą drużyna nasza 
spotka się 5 bm w Helsinkach.

W dniu wczorajszym wyjecha
ła z Warszawy do Helsinek re
prezentacja Polski, składająca się 
z 15 zawodników. Bramkarze — 
Szymkowiak, Stefanlszyn, obroń
cy — Mashelli, Korynt, Woźnik, 
pomocnicy — Gawlik, Zientara, 
Grzybowski, Napastnicy — Pohl, 
Jankowski. Kempny, Zb. Sznrzyn- 
ski, Baszkiewicz, Nowak, Lewan
dowski. Ostateczny skład druży
ny ustalony zostanie tuż pvze4 
meczem.

W GENEWIE rozpoczęła 
się 24 sesja Rady Go

spodarczo-Społecznej ONZ, 
która będzie trwała 5 tygo
dni.

Na porządku dziennym 
obrad znajduje się problem 
światowej sytuacji gospodar
czej i społecznej, zastosowa
nie energii atomowej oraz 
energii słońca, wiatru i morza 
w celach gospodarczych, za
gadnienia pomocy technicz
nej, praw człowieka, praw ko 
biet, problem uchodźców, kon 
trola nad narkotykami, a tak
że propozycja stworzenia 
światowych rezerw żywności.

W Genewie 
obraduje Rada 
Gospodarczo- 

Społeczna ONZ

Utworzenie
Polskiego Zw.
Wydawnictw 
Prasowych

W Złocieńcu 
i Bobolicach 
produkują 
»ubraniówkę« 
w 9 deseniach

W Zakładach Przemysłu 
Wełnianego w Złocień 

cu i Bobolicach, jak informu
je nas kierownictwo, plan pół 
roczny został wykonany w ok. 
104 proc.

W III i IV kwartale przewi 
duje się produkcję kilku no
wych asortymentów tkanin 
wełnianych. M. in. ubraniów 
kę 40-procentową w 9 dese
niach i cztery rodzaje tkanin 
kocowych.

Bolączką zakładów jest nie
regularne zaopatrywanie war 
sztatów w przędzę bawełnia
ną przez składnicę w Łodzi. 
Zdarzają się nawet wypadki, 
że przychodzą transporty przę 
dzy wybrakowanej, nie nada
jącej się do produkcji.

Na największym 
statku polskim 
m/s »Dzierżyński« 
podniesiono 
banderę

WCZORAJ M/S „Dzlerżyńskt", 
największy obecnie statek pły
wający pod polską banderą, po 
ż ) półrocznym remoncie w Sto- 
czni Im. Komuny Paryskiej w 
Gdyni przeszedł do czynnej służ, 
by Polskich Linii Oceanicznych

M/S „Dzierżyński" będzie pły
wał na trasie Gdynća — porty 
Dalekiego Wschodu. Ten naj 
większy, posiadający busko 14 
cyt. ton nośności, drobnicowiec 
naszej floty wyjdzie w pierwszy 
rejs ok. 6 bm. do Whampao 
(Chińska Republiko Lodowa).

W„2ENMIN2IPAO“ uka
zał się artykuł war
szawskiego korespon

denta tego dziennika. Artykuł 
ten podajemy w obszernym 
skrócie.

— Przywódcy partii I pań
stwa wyjeżdżają ze sto
licy, spotykają się z masa
mi i nawiązują kontakt z pra
ktyką — oto nowa atmosfera 
w życiu społecznym Polski.

Na tegorocznej manifestacji 
pierwszomajowej — pisze da
lej korespondent — pojawiło 
się hasło: „Kierownicy bliżej 
do mas". Towarzysz Gomułka 
powiedział na IX Plenum:

„Żądani, bardzo słuszne. Za
wiera ono Istotny sens w czym 
wyrażać się winna polityczna 
działalność partit. Trzeba tylko 
rozumieć szeroko znaczenie »l° 
wa „kierownicy". Należą do 
nich nie tylko członkowie Biu
ra Politycznego czy ministro
wie. Kierowników Jest tysiące 
1 dzie,letki tysięcy, wśród nich 
niemała część członków partii. 
Bliżej do mas, to Jest do fa
bryk, do zakładów pracy, d ro 
botników, chłopów 1 inteligen
cji, do kobiet 1 młodzieży win
ni Iść nie tylko kierownicy par 
tu. Winni Iść tak samo nilnlstro 
wie, wiceministrowie, posłowie, 
dyrektorzy, kierownicy tereno
wych organów władzy państwo 
wej, przewodniczący rad nare- 
dowyen, prokuratorzy, komw-



JVIEDAWNO w grupie aktywu partyjnego dyskutowaliśmy 
A’ na temat polskiej drogi do socjalizmu. Zastanawialiśmy 

•U nad jej podstawowymi elementami, o których mówił na 
IX Plenum tow. Wiesław, o tym Jak konkretnie wygląda to 
w naszych koszalińskich warunkach. I tutaj reakcja Jednego 
z dyskutantów była dla mnie co najmniej zaskakująca. Nie 
zgadzał się 1 to uporczywie z jednym z elementów polskiej 
drogi do socjalizmu — z rozwojem w naszym kraju rad ro 
botniczych.

ZNOWU się na kimś wzoru
jemy — mówił on. (Miał na 
myśli Jugosławię). A prze

cież dotychczasowa działalność 
rad robotniczych nie poprawiła 
sytuacji gospodarczej chociazny 
naszego województwa. Raczej 
wprowadziła tu 1 ówdzie rozprę
żenie. Czyż możemy godzić się z 
tym i Jeszcze popierać dalszy ich 
rozwój?

Nie będę nazywał tego dogma 
tyzmem, konserwatyzmem czy 
jeszcze innym „izmem*', chociaż 
podobne stanowisko świadczy 
właśnie o takiej pozycji. Po 
staram się natomiast — na pod 
stawie faktów wziętych z życia 
— pokazać, że pomimo trudności 
z jakimi borykają się nowopow 
stałe rady robotnicze widać 
już konkretne osiągnięcia naiu 
ry organizacyjno-ekonomicznej 
Oczywiście, nie wyklucza to sia 
bości wielu jeszcze niestety rad. 
Jeśli jednak te drobne, ujem
ne sprawy — nieodłączne zresz 
tą przy powstawaniu i ksztal 
towaniu się czegoś nowego — 
przesłaniają komuś znaczenie 
anstytucji. rad robotniczych, w 
naszym życiu gospodarczym, to 
nie można tego inaczej określić 
jak krótkowzrocznością.

Rozejrzeć się 
po swoim 
podwórku

Każda krytyka jest dobra i 
pożyteczna jeśli jej głównym 
zadaniem jest szukanie lepszych, 
bardziej odpowiadających życiu, 
jego wymogom, praktycznych 
rozwiązań. W tym też celu mu
si być ona obiektywna, wszech 
stronna. Nie przynosi ona jed
nak nikomu żadnego pożytku 
kiedy na podstawie margineso

wych usterek — które często 
są trudne do ominięcia — uo 
gólnia się i to w ten sposób, 
ażeby przekreślić wszystko co 
zostało z trudem osiągnięte.

Na takiej podstawie wszyscy 
sceptycy — w tym i mój roz 
mówca, o którym wspomniałem 
na wstępie — określają rolę i 
miejsce rad robotniczych w na 
szym życiu Na podstawie bo 
wiem tych drobnych usterek /.a 
wyrokowali oni, że rady nie zda 
ją w naszych polskich warun
kach egzaminu, że samorząd ro

cych o rozbudzeniu poczucia go 
spodarskiej troski o losy swego 
zakładu, kraju. Jest to chyba 
w dużej mierze związane wlaś 
nie z powstaniem i działalnoś
cią rad robotniczych, a tym sa 
mym z nową wiarą, klasy robot
niczej w swoje siły.

Przykłady? Można ich podać 
mnóstwo. Podawaliśmy je zresz. 
tą w naszej gazecie niejedno
krotnie. Wszystkie one są aż 
nadto wymownym dowodem, wy 
kazującym, że pomimo dającego 
tu i ówdzie o sobie znać pew 
nego rozczarowania czy też znie 
chęcenia, rady cieszą się peł
nym poparciem robotników.

Nie tylko swój warsztat, wąs 
ki odcinek pracy, ale sprawy

rzających do systematycznej po
prawy warunków pracy i by 
tu) jest w głównej mierze uza 
leżniona od codziennego, żywe 
go kontaktu z .ludźmi pracy — 
kontaktu, który jest przecież si
lą życiodajną rad. O tym nic 
wolno zapominać działaczom 
rad robotniczych ani na jedną 
chwilę.

Sprawa 
całej partii

W okresie pomiędzy VIII a 
IX Plenum KC dość często spo 
tykaliśmy się ze zjawiskiem, że 
organizacje partyjne traktowali 
rady robotnicze jako „piąte ko'- 
ło u wozu", uważając, że pow
stanie rad zagraża kierownic
twu partyjnemu w zakładzie. Na 
tym tle rodziły się często 
niesnaski, antagonizmy itp. po 
między radą robotniczą a orga 
rdzacją partyjną — najczęściej 
jej egzekutywą.

Pełną jasność w tę dziedzinę 
wnoszą także obrady IX Ple
num.

„Najważniejszym warun
kiem rozwoju rad robotni
czych — mówił na IX Plenum 
ttow. Wiesław — jest czyn
na postawa członków partii 
w stosunku do rad i ich za
dań. Organizacje partyjne win 
ny kierować politycznie pracą 
rad robotniczych poprzez sy
stematyczne konsultowanie i 
instruowanie towarzyszy par
tyjnych będących członkami 
rad robotniczych bez prób ko 
menderowania czy administra 
cyjnego kierowania radą".

Jasnym jest, że sprawa dzia 
lalności i dalszego rozwoju rad 
robotniczych musi wyjść z krę 
tej ścieżki — na jaką w wielu 
wypadkach była spychana.. Nie 
jest to bowiem sprawa jakiegoś 
wąskiego grona ludzi — entu
zjastów rad robotniczych — lecz 
sprawa całej naszej partii, każ 
dej podstawowej organizacji 
partyjnej. IX Plenum bardzo ja« 
no precyzuje rolę i zadania par 
tii na tym ważnym odcinku. Or
ganizacje partyjne- członkowie 
partii w swej codziennej pracy 
powinni kłaść duży nacisk prze 
de wszystkim na podniesienie 
autorytetu rady robotniczej na 
codzienną i jak najszerszą więź 
pomiędzy radą robotniczą a za
łogą.

W. NOWAK

Jak zwalczać
przestępstwa gospodarcze?

ODPOWIEDZI BOGDANA POPŁAWSKIEGO 
INSPEKTORA WOJEWÓDZKIEGO PIH

(Dokończenie ze str. 1)
wanle PIH w stosunku do 
pierwszej grupy jest i mu- 
si być jak najbardziej o- 
stre, natomiast do drugiej 
grupy raczej wychowaw
cze.

W pracy zwracamy u- 
wagę przede wszystkim na 
te odcinki, w których — 
naszym zdaniem — są po
pełniane przestępstwa. O- 
stetnio np. kontrolując ce
ny towarów spowodowaliś
my pozostawienie „w kie
szeniach konsumentów" se 
tek tysięcy złotych przez 
niedopuszczanie do pobie
rania wyższych cen. Spo- 

' wodowaliśmy przecenę o- 
dzieży w PSS Kołobrzeg, 
obniżając ogólną wartość 
towarów na sumę około 16 
tys. zł. Na skutek naszej 
Interwencji zmniejszono o- 
góiną wartość sprzedażną 
przecieru pomidorowego o 
ponad 100 tys. zł. Pienią
dze te zostały w kiesze
niach konsumentów'.

Drugim ważnymi zagad: 
nieniem jest niedopuszcze
nie do sprzedaży towarów 
zlej jakości. 1 tutaj rów
nież uzyskaliśmy pozytyw
ne wyniki, nie dopuszcza
jąc do tego, by konsumen
ci zakupowali złe towary.

Z wykrytych nadużyć w 
handlu warto wspomnieć o 
sprawie sklepu GS w Je
zierzycach — gdzie wy
kryto dokonaną przez kie
rownika sklepu kradzież 
na ponad 600 tys. złotych. 
Podobną sprawę wykryto 
w Czaplinku.

Z życia partii

Plenum KP 
o działalności 
kółek rolniczych

W ubiegłym tygodniu odby
ło się V kolejne Plenum KP 
w Szczecinku poświęcone spra 
wom rolnictwa, a w szczegól
ności organizacji kółek rolni
czych. Towarzysze zabierający 
głos w dyskusji podkreślali 
konieczność rozszerzenia pra
cy propagandowej w tym 
względzie. M. in. tow. Kalem
ba powiedział: „Nie wolno 
nam jeździć zbyt szybko tzn. 
żywiołowo organizować kóina. 
Trzeba rozmawiać z chłopami 
o konieczności rozszerzenia 
produkcji rolnej, a wówczas 
potrzeba powołania do życia 
kółek rolniczych wypłynie sa
ma. Niektórzy chłopi mówią: 
bierzecie nas z innej strony, 
jak nie spółdzielnie, to kołka 
rolnicze. Sprawy te trzeba wy 
jaśniać. ilością kółek szczycie 
się nie ma co, musimy prowa 
dzić rozsądną politykę*'.

Kółka rolnicze powstawały 
l nadal powstają. Ale nierząd 
ko już w pierwszym okresie, 
nawet już wówczas, gdy po
wstaje projekt dyktowany <o 
niecznością zorganizowania 
kółka rolniczego — inicjatorzy 
napotykają na pewne trudno
ści. Wypływają one bądź z 
oporów gromadzkich rad na
rodowych, bądź złośliwości 
niektórych osób. Dla przykia 
du warto podać, że np. w No 
wygi Drawsku kółko rolnicze 
ma wielkie trudności w rozpo 
częciu eksploatacji torfu. Przy 
gotowano już odpowiednie a* 
gregaty, wydano ok. 90 tyi. 
zł, ale... władze terenowe prze 
kazały teren torfowy jakie
muś „pełnomocnikowi". ini
cjatywa członków kółka rolni 
czego rozbija się więc o igno 
rancję władz miejscowych.

Niestety, towarzysze zbyt 
mało uwagi poświęcili zagad
nieniu stosunku komitetów 
gromadzkich, organizacji par
tyjnych na wsi do organizują 
cych się kółek rolniczych. A 
sprawy te są przecież bardzo 
istotne.

Obok problemów związa
nych z kółkami rolniczymi, 
na plenum omawiano również 
problem powstających spół
dzielni mleczarskich i pokrót
ce sytuację w organizacjach 
partyjnych na wsi.

Zebrani opracowali wnioski 
— wytyczne do dalszej pracy.

żel

Narada 
w wydz. propagandy
KW PZPR

Wczoraj odbyła się w wy
dziale propagandy KW PZPH 
w Koszalinie narada pracow
ników pionu ideologicznego, 
omawiano na niej Kwesue 
partyjnego kierownictwa kul
turą, oświatą, sportem — dy
skutowano nad formami i me
todami pracy ideologicznej. 
Informacji wstępnych udziela
li tow. tow. Kaczmarek > 
Wojtkowiak.

Możliwości 
nadal duże

botniczy zamiera, dni jego są 
policzone, że stal się on ni
czym innym jak nowym elemen 
tern dekoracyjnym zakładu.

, Nie ulega dla mnie najmniej 
szej wątpliwości, że jest jesz
cze sporo hamulców utrudniają 
cych pracę rad robotniczych. Są 
to różnego rodzaju ograniczę 
nia, przepisy nadrzędnych jedno 
stek itp. To jest fakt. Ale czy 
w ramach obecnych uprawnień 
jakie posiadają rady — nie ma 
już nic do roboty? Wydaje mi 
się, że jest i to bardzo dużo. 
Narzekając na ograniczenia kom 
petencji nie wykorzystuje się 
najczęściej już istniejących u- 
prawnien np. w walce z marno 
trawstwem i złodziejstwem, w 
usprawnieniu organizacji pracy, 
w uruchomieniu produkcji ubocz 
nej. polepszaniu stanu bhp, pod 
noszeniu kwalifikacji pracowni
ków itd.

Rada w „KORABIU" w Ustce 
ma niemałe osiągnięcia w polep
szaniu organizacji pracy czy tez 
zmniejszeniu personelu admini
stracyjnego. z Inicjatywy rady 
robotniczej połączono tutaj działy 
zaopatrzenia i planowania, zlikwi 
dowauo straż przemysłową zastę
pując Ją dozorcami. W konse
kwencji zaoszczędzono 1, etatów. 
Rozpoczęto produkcję uboczną.

Rada robotnicza w SŁUPSKICH 
ZAKŁADACH SPRZĘTU OKRĘ
TOWEGO dzięki swym wysiłkom 
oraz wydatnej pomocy KM 1 
Prez. MRN nie dopuściła do zli
kwidowania u siebie odlewni. 
Przeciwnie w nowym pomieszczę 
nlu. które uzyskała, będzie moż
na rozszerzyć produkcję i dodat
kowo zatrudnić nowych robotni
ków.

Działalność rady robotniczej w 
KOSZALIŃSKICH ZAKŁADACH 
ROSZARNICZYCH wyraźnie po
prawiła sytuację -v tym zakła
dzie. Plan produkcji w 1 kwarta
le br. został wykonany w IM.* 
proc. Zamiast 50 tys. złotyclk P|a" 
nowanych strat załoga wypraco
wała 144 tys. złotych zysków.

Podobnych przykładów Jest wie 
le (Koszalińska Fabryka Mebli, 
elektrownia w Białogardzie itd.).

Z powyższego wynika, że na
wet w granicach istniejącycn 
kompetencji można dużo zrobić 
Wystarczy tylko okiem gospo 
darza rozejrzeć się dokładnie po 
swoim, często zaniedbanym, pod 
wórku. Potrzeba jest tutaj tro 
chę inicjatywy i codziennego 
twórczego niepokoju o losy za 
k'adu a tym samym o losy ludzi 
tam pracujących. A tego chyba 
mamy prawo żądać od łudzi, 
którym załoga w pełni zaufała 
oddając w ich ręce wspólkierow 
nictwo zakładem pracy.

Podane fakty potwierdzaj;: 
chyba tezę, że jawni i ukryci 
przeciwnicy rad robotniczych 
przeliczyli się w swych rozważa 
niach. Okazuje się bowiem w 
praktycznym działaniu, że satno 
rząd robotniczy nie jest jakąś 
wątłą roślinką, którą może zdeo 
tać kto tylko chce. Opiera sic 
00 — I to zdecydowanie — 
wszelkim próbom zmierzającym 
do jego dyskredytacji, wykazu 
jąc z dnia na dzień wzrastającą 
żywotność.

Nie tylko sprawa 
produkcji

Działalność rad robotniczych 
nie sprowadza się tylko i wy
łącznie do prftdukcji. Problem 
ten — moim zdaniem — trze 
ba widzieć w znacznie szerszym 
aspekcie. Wchodzą tutaj bowiem 
w grę także czynniki natury spo 
leczno-wychowawczej.

Obserwując życie naszego kra 
•u na przestrzeni kilku ostat
nich lat trzeba była by być 
ślepcem ażeby nie dostrzec pozy 
tywnych zmian w psychice kła 
sy robotniczej w okresie popaż 

i dzielnikowym, zmian świadczą-

produkcyjne, techniczne, oszczęd 
r.ościowe całego zakładu zaczj 
ły interesować każdego robotni
ka. Nie inaczej bowiem można 
tjp. oceniać wniosek załogi i 
rady robotniczej w Słupskiej 
Fabryce Mebli o uruchomienie 
dodatkowej produkcji poszukiwa 
nych na rynku krajowym mebli 
z nie w pełni wykorzystanych 
dotychczas surowców oraz ot
warcia własnego punktu sprze
daży. Realizacja tych wnios
ków — w opracowaniu których 
brała udział cala załoga — 
pozwoli osiągnąć fabryce poważ 
ne zyski.

Dotychczasowa, krótka działa! 
ność rad robotniczych w na
szym województwie powinna na 
pewać nas optymizmem. Pomi
mo piętrzących się trudności na 
tury organizacyjno-ekonomicz
nej, rady robotnicze wykazują 
energię i żywotność w rozwiązy 
waniu wielu nabrzmiałych w 
latach ubiegłych problemów, a 
tym samym dowodzą wyższoś
ci właśnie tego nowego sposo 
bu zarządzania gospodarką naro 
dową nad poprzednim.

Przykłady mówią także, że 
działalność rad robotniczych, 
skuteczność podejmowanych 
przez nią wniosków przyczynia 
jących się do dalszego rozwoju 
zakładu (doskonalenie proce 
sów technologicznych itp. zmie

POM-y remontują maszyny chłopskie

Celem skuteczniejszego 
zwalczania przestępczości 
zamierzamy przeprowadzić 
inspekcje „uderzeniowe", 
to znaczy kontrolować Jed
nocześnie całe przedsię
biorstwa, niekiedy zarzą
dzając przeprowadzenie re 
manentów.

Zamierzamy pogłębić ja- 
kość inspekcji nawet ko
sztem ograniczenia ich ilo
ści

Będziemy prowadzić In
spekcje z równym natęże
niem w sektorze uspołecz
nionym 1 prywatnym. W 
tym ostatnim postanowiliś
my przede wszystkim spo
wodować, aby jakość sprze 
dawanych towarów odpo- 
v iadała Ich cenom, gdyż 
obecnie ceny są wysokie, 
a towar Jakościowo niski.

Trudności nasze, to prze
de wszystkim brak szer
szych uprawnień kontrol
nych. W wielu wypadkach 
wykryta sprawa nie koń
czy się w handlu, a wią- 
że się z Innymi resorta
mi, a kompetencje PIH 
r.le wychodzą poza lamy 
handlu.

Dalsze trudności, to 
brak właściwych aktów 
prawnych, pozwalających 
na powodowanie przez 
PIH pociągania winnych 
do odpowiedzialności w 
drodze sądowej lub karno
administracyjnej.

Cjemny wpływ na ope
ratywność naszej pracy 
wywiera również brak 
środków lokomocji.

ODPOWIEDZI STANISŁAWA ZIĘTOWSKIEGO 
PRZEW. WOJEWÓDZKIEJ KOMISJI CEN

Rola Wojewódzkiej Ko
misji Cen w zakresie wal
ki ze spekulacją jest ra
czej pośrednia. WKC 
przez właściwe 1 trafne 
kierowanie ogólną polity
ką cen eliminuje te wszy
stkie możliwości, Które 
mogłyby być pożywka dla 
elementów spekulacyj
nych.

Jednym z czołowych za
gadnień w polityce cen, 
na który Jesteśmy szcze
gólnie wyczuleni, to prze
ciwdziałanie różnego ro
dzaju tendencjom zmierza
jącym do zawyżania cen 
oraz sukcesywna likwida
cja tzw. „huśtawki cen".

Niemniej ważną sprawą 
wydają się być przecieki 
towarów niewiadomego po 
chodzenia. Szereg przed
siębiorstw wytwórczych, 
jak i handlowych- w 
swoisty sposób zrozumiało 
decentralizację. Wprowa
dza bowiem do sprzedaży 
rynkowej towary z pomi
nięciem obowiązku wyce
ny oczywiście w szeregu 
wypadkach po cenach zna
cznie odbiegających od re
alnej wartości handlowej. 
Przykładem mogą tu być 
m. In. ujawnione wypadki 
sprzedaży obuwia po zna
cznie wyższych cenach. Od 
powiadając zatem na pyta
nie pierwsze można by 
sprecyzować odpowiedź w 
sposób następujący:

Wojewódzka Komisja 
" Cen bada dotychczas 1 

w dalszym ciągu będzie 
dochodzić tych spraw', w 
przypadku których świado
mie naruszono dyscyplinę 
cen;

h poprzez weryfikację 
niektórych cen — czę

ściowo uniemożliwiliśmy 
„podmianę" towarów;
r przyjęliśmy zasadę wy- 

raźnej specyfikacji su
rowca, z którego dany ar
tykuł został wytworzony;

.1 w przypadku produk- 
" cjl nie uspołecznionej 

wycena produktu musi być 
poprzedzona stwierdzeniem 
i gwarancją, że przysłany 
do wyceny towar rzeczy- 
wiście wytworzony został 
przez zgłaszający go za
kład.

Odpowiadając z kolei na 
pytanie drugie, można 
podkreślić ważne zagad
nienie, jakim jest ener
giczne przeciwdziałanie 
różnego rodzaju przecie
kom i „podmianie" towa
rów. Realizacja tego po
stulatu bedzie ciążyła oczy
wiście nie tyle na Wole- 
wódzkiej Komisji Cen, ile 
na organach kontrolnych. 
Jednakże w ramach ści
słej współpracy z Pań
stwową Inspekcją Handlo
wą czy też Innymi instytu
cjami kontrolnymi wykro
czenia te będą eliminowa
ne

, Mówiąc o naszych trud
nościach należałoby prze
de wszystkim wspomnieć 
o obsadzie Wojewódzkiej 
Komisji Cen. Przy obec
nych sześciu etatach prak
tycznie nie ma możliwości 
pracowania „na zewnątrz". 
Stąd też dotychczasowy 
nasz udział w pracach koń 
trolnych ma charakter ra
czej doraźny. Sądzimy, że 
stworzenie przy Wojcwódz 
kiej Komisji Cen dodatko
wego aparatu kontrolnego 
(chociażby dwóch ludzi) 
pozwoliłoby na nieco szer
sze spojrzenie 1 systema- 
tycznlejszą kontrolę ze
wnętrzną.

W bieżącym roku war 
sztaty. POM-ów rozpoczę 
ły remonty maszyn rolni 
czych należących do oko 
licznych chłopów.

Na zdjęciu: pracownicy 
POM-u w Bedlnie (powiat 
Kutno) Józef Sawlewicz i 
Franciszek Dudkowski re
montują żniwiarkę konną 
rolnika ze wsi Łęki Ko

ścielne.

ZERO — Podajcie nazwisko, 
'sprawą się zajmiemy.

ANTONI BltZUSKA — SWID 
WIN. Podajcie dokładny adres, 
odpowiemy wam listownie.

STAŁY CZYTELNIK „GŁOSU" 
— L. S. Uważamy, że dyrekcję 
WDK obowiązuje punktualność, 
także w stosunku do publicznoś
ci przychodzącej do kina.

KIBICE — z POŁCZYNA-ZDRO 
JU. Podajcie nazwiska.

CZYTELNIK z ZĄBROWA. PO 
dajcie nazwisko.

ZDZISŁAW SAI.ICKI — Podaj
cie adres, sprawą zajmlemy się-

MAKSANTY. — Zwróćcie się 
W»«oweJ Sz^ol«-

nia Zawodowego w Koszalinie, 
ul. Alfreda Lampe.

PIOTROWSKI H. — Kalisz Po 
morski. Zwróćcie się do Prezy
dium Miejskiej Rady Narodowej, 
wydział oświaty.

CZYTELNIK „GŁOSU" z NO 
SKOWA. Podajcie naz wieko, od
powiemy wam listownie.

JAKUBOWSKI — MIASTKO. — 
Podajcie dokładny adres, odpo
wiemy wam listownie.

CZESŁAW KOWALCZYK. — Po 
dziękowania zamieszczamy w for
mie ogłoszeń. Ogłoszenia są płat
ne.

KORESPONDENT z DOBRZY- , 
-i Podajcie i woje nazwisko, j



50 lat 
na morzu

Najstarszym kapitanem Pol
skiej Marynarki Handlowej 

. Jest Edward Pacewlcz, kapi 
tan statku M/S „Mickiewicz". 
Ostatnio z okazji 50-lecia jeąo 
służby na morzu i 30-iecla nie
przerwanej pracy na stanowi
sku kapitana odznaczono zo
stał Krzyżem Kawalerskim Or
deru Odradzenia Polski.

Na zdjęciu: Edward Pace, 
wicz na mostku kapitańskim.

(CAF, fot. Uklejewski)

Sprawa siarki
rusza z miejsca

W ostatnich dniach podpisana została w Warszawie umowa 
o współpracy Polski i Czechosłowacji przy eksploatacji polskich 
złóż siarki. Z ramienia rządu Czechosłowacji umowę podpisał 
minister handlu zagranicznego Dworzak, a w imieniu rządu 
PHI. — minister przemysłu .chemicznego Radliński. W myli u- 
mowy Polska otrzymuje 100 nilu rubli kredytu, z czego poło
wę w towarach konsumpcyjnych (obuwie, motocykle, rowery, 
aparaty radiowe, artykuły gospodarstwa domowego ftp.), a po. 
Iowę w dostawach maszyn i urządzeń. Pewna czędć tych o- 
statnich przeznaczona będzie do budowy 1 eksploatacji złóż 
siarki w rejonie Tarnobrzegu.

• AK poinformował przedsta- 
I wicicla Agencji Robotnl- 
* czej dyrektor Centralnego 

Zarządu Kopalnictwa Surow
ców Chemicznych, inż. Ga
domski, realizacja kredytów 
rozpocznie się w roku bieżą
cym i trwać będzie do roku 
1060. przy czym w ramach 
tej umowy największe nasi
lenie (80 proc.) dostaw to wa
lów czechosłowackich przypa
da na lata 1958—59. Kredyt 
CSR oprocentowany jest na 
2 proc., a wszystkie dostar
czane artykuły 1 urządzenia 
otrzymamy po aktualnych ce
nach światowych.

Jeszcze w ciągu bieżącego 
roku otrzymamy z Czechosło
wacji pewną ilość 7,5-tono- 
wych wywrotek ciężarowych 
marki „Skoda" oraz kompre
sory i koparki, które pozwolą 
przyspieszyć eksploatację od
krywkowej kopalni siarki w 
Piasecznie.

Zgodnie z umową polsko- 
czechosłowacką zaciągniętą 
pożyczkę spłacać będziemy — 
począwszy od roku 1961 — 
dostawami siarki, również po 
aktualnych cenach świato
wych. Z tytułu zaciągniętych 
kredytów dostarczymy Cze
chosłowacji łącznie 200—220 
tys. ton siarki. Warunki spła
cania kredytów' są tak ułożo
ne. że spłaty w żadnym wy
padku nie odblją się na zao
patrzeniu przemysłu krajowe
go w siarkę. I tak np. Jeżeli 
w roku 1961 wydobędziemy 
100 tys. ton siarki, to na spła
tę kredytu czechosłowackiego

konać odpowiednich pomia
rów i zdjęć, sporządzić mapy 
łtp., Ministerstwo Górnictwa 
1 Energetyki musi zabezpie
czyć dostawę energii elektrycz 
nej, Ministerstw'0 Komunika
cji wybudule potrzebne drogi 
i mosty, Ministerstwo Prze
myślu Ciężkiego dostarczy 
niezbędnych maszyn produkcji 
krajowej, Ministerstwo Han
dlu Zagranicznego zapewni do 
stawę potrzebnych maszyn z 
importu, Ministerstwo Finan
sów zapewni odpowiednie 
środki pieniężne. Ministerstwo 
Zdrowia zorganizuje c^tekę 
zdrowotną dla pracowników 
powstającego kombinatu itd.

Przewiduje się, że omawia
na uchwała wejdzie po.l ob
rady Rady Ministrów około 
15 llpca br.

Nowy numer miesięcznika 
»ŻYCIE partii«

W lipcowym numerze mie
sięcznika „Zycie Partii" znaj
dujemy szereg ciekawych po
zycji zapoznających czytelni
ka z problemami i doświad
czeniami gdańskiej, gdyńskiej 
1 zielonogórskiej organizacji 
partyjnych, jak również nie
których KM j KP oraz komi
tetów zakładowych (Pafawa- 
gu, Huty „Zabrze"), a także 
z doświadczeniami pracy par
tyjnej na wsi.

Sporo miejsca zajmują dy
skusje i polemiki. Między in
nymi Zofia Zemankowa w art. 
pt. „O haśle „proletaryzacji" 
partii" pisze:

„Próby stworzenia antago
nizmów między klasą robotni 
czą a inteligencją były wysu
wane z dwu stron. Od strony 
tych, którzy deklarowali po
parcie dla polityki (po VIII 
i IX Plenum — przyp. AR), 
co więcej, sobie i swoim in
tencjom przypisywali cechę 
siły napędowej wydarzeń, 
kwestionując i podważając 
kierowniczą rolę partii i kla
sy robotniczej (nie mówię tu 
o świadomych „etapowcach"). 
A z drugiej strony tych, któ
rzy w podobnie subiektywny 
i abstrakcyjny sposób z nie
chęci do nowego i zmian upa
trywali przyczyny tych zja
wisk w jakimś apokaliptycz
nym niemal wpływie „drobno 
mieszczucha z dyplomem". 
Obi- te tendencje niezależnie 
od intencji autorów są jedna
kowo obskuranckie, jednako
wo upraszczające w niesłycha 
ny sposób zjawiska społecz
ne, w jednakowy sposób obni
żające zarówno funkcję spo
łeczną klasy robotniczej, jak 
i inteligencji, w jednakowy 
sposób w ostatecznym rachun 
ku deprecjonujące rolę i war
tość teorii dla dalszego rozwo 
ju naszego życia".

Na uwagę zasługuje wśród 
Innych materiałów obszerna 
recenzja Jerzego Brusikiewi
cza z wydanego przez „Wie
dzę Powszechną" zbioru doku 
rnentów z walk ochotnikóv 
polskich w Hiszpanii. We 
współczesnej moralności 1 ide 
owoścl polskiego komunisty, 
we współczesnej pracy partyj 
pej — pisze Broszklewicz —

chciałoby się odnowić te wlaś 
nie tradycje: internacjona
lizm, bezinteresowną, w sen
sie osobistym, czystość działa
nia.

Lipcowy numer przynosi 
również artykuł o reorganiza
cji kierownictwa przemysłem 
radzieckim („Reforma staje 
się faktem" M. Wołodarskiej).

przypadnie 30 tys. ton. W r. 
1965, ostatnim roku spłaty 
pożyczki, analogiczne liczby 
wyniosą 350 tys. ton i 120 
tys. ton.

Umowa przewiduje, że po 
spłaceniu zaciągniętej pożycz
ki Polska zawrze z Czecho
słowacją umowę na dostawę 
100—120 tys. ton siarki rocz 
nie, co umożliwi naszym są
siadom rozbudowę przemysłu 
kwasu siarkowego w oparciu 
o siarkę. W tej chwili kwas 
siarkowy produkowany Jest w 
Czechosłowacji wyłącznie z 
pirytów. Umowa przynosi 
więc obu stronom widoczne 
korzyści. • ♦ •

Niedawno powróciła ze 
Związku Radzieckiego grupa 
polskich specjalistów, która 
omawiała z kolegami radziec
kimi zasady współpracy przy 
sporządzaniu dokumentacji 
technicznej dla budowy kom
binatu siarkowego pod Tarno
brzegiem. Dokonano podziału 
pracy w tym zakresie pomię
dzy polskie 1 radzieckie biura 
projektowe, uzgodniono szczeń 
gdłowy harmonogram roboczy 
dostaw dokumentacji oraz u- 
stalono terminy wykonania i 
wymiennego dostarczenia nie
zbędnych danych.

W czasie pobytu polskich 
specjalistów w Związku Ra
dzieckim zostały również u- 
zgodnlone ilości 1 terminy do
staw maszyn i urządzeń ra
dzieckich, niezbędnych dla 
racjonalnej eksploatacji pol
skich złóż siarki. Chodzi tu 
w szczególności o takie urzą
dzenia, jak wielkie koparki 
wieloramienne, których wyko
nanie jest bardzo kosztowne 
i wymaga długiego cyklu pro
dukcyjnego.• ♦ ♦
Ministerstwo Przemysłu Che 

mlcznego opracowuje' obecnie 
! uzgadnia z zainteresowany
mi resortami projekt uchwały 
Rady Ministrów, która zobo- 
wiąże poszczególne minister
stwa do udziału w budowie 
kombinatu siarkowego. A 
więc m. In. Główny Urząd 
Geodezyjny będzie musłał do-

Nowości techniki
ZAUTOMATYZOWANA 
ŁĄCZNOŚĆ
RADIOTELEFONICZNA

Towarzystwa: Richmond Home 
Telephone Company Inc., oraz 
Richmond (Ind.) Radiotelephone 
Inc., zorganizowały zautomatyzo
waną obustronną łączność radio
telefoniczną pomiędzy pojazflami 
będącymi w ruchu i stałymi a- 
parafami abonenckimi.

Dla zapewnienia stałej łączności 
pomiędzy centralą telefoniczną i 
centralą radiową uruchomiono 
dwie linie telefoniczne i radiowe. 
Na razie system ten pracuje dla 
abonentów w miejscowości Rich
mond i okolicy.

Za pomocą aparatu telefonicz
nego można wezwać lekarza Ja- 
tlącego samochodem do pacjenta, 
będący w ruchu wóz pogotowia 
telefonów miejskich, pogotowia 
elektrycznego, pogotowia gazowni 
miejskiej, dyżurnego inżyniera do 
spraw radia I telewizji, lub od
wrotnie, z wozu będącego w ru
chu rozmówić się z odpowiedni
mi instytucjami, albo np. ze sta
cją obsługi samochodowej, ponad 
to za pomocą tarczy aparatu te
lefonicznego można nawiązać łącz 
ność pomiędzy poruszającymi się 
na drogach pojazdami, względnie

ze statkami żeglugi śródlądowej 
które również włączone są w or
bitę działania central radio-tele* 
fonicznych, (p)

AUTOMAT KIERUJĄCY 
LĄDOWANIEM SAMOLOTU

Firma Bell Ałrcraft CorpoWk 
ration demonstrowała ostatnio P® 
blicznie nowe urządzenia dostoso
wane specjalnie do lotniskowców. 
Urządzenie to prowadzi samolot 
całkowicie samodzielnie aż do lą
dowania na pokładzie lotniskow
ca i zatrzymania samolotu. Wy
starcza Jedynie, aby pilot wpro
wadził samolot w tzw. „bramę“» 
tj. w ograniczony obszar, znajda 
jący się w odległości 3—6 km ot 
samolotu, aby urządzenie zaczęła 
działać. Od tej chwili Jakakol
wiek czynność pilota Jest zbęd
na; samolot Jest prowadzony au
tomatycznie, przy czym urządze
nie uwzględnia nawet przechyły 
okrętu podczas lądowania. Jeśli 
okaże się. że z jakichkolwiek po 
wodów samolot nie może wylą
dować z przyczyny jakiegokol
wiek błędu przy danym podej
ściu, urządzenie kieruje go na 
ponowną rundę i alarmuje pilo
ta, którego zadaniem jest w ta
kim przypadku powtórne napro
wadzenie samolotu na „bramę0.

Całość urządzenia, znajdującego 
się w samolocie i zmontowanego 
razem z aparatem radiowym i 
normalnym pilotem automatycz
nym, waży zaledwie około 1 W# 
gramów.

NOWY MATERIAŁ 
DLA SYGNALIZACJI 
ODBLASKOWEJ

W Czechosłowacji wynaleziono 
nowe tworzywo sztuczne, któro 
nazwano „Paraflexem:‘. Jest to 
materiał elastyczny, nietłukący 
się, a jego cechą charakterystycz 
ną jest matowość. O zmroku i w 
ciemnościach oraz podczas mgły, 
przy najmniejszym oświetlaniu 
przedmiotów pokrytych tym ma
teriałem, powierzchnie Ich zaczy
nają świecić Jaskrawym świa
tłem. znajdzie on szerokie zasto
sowanie w przemyśle motoryza
cyjnym i w drogownictwie, a tak 
że w sygnalizacji lotniczej (np. 
na lotniskach), kolejowej Itp. Ma 
teriał ten można stosować rów
nież w reklamach 1 dekoracjach, 
przy których efekty świetlne 
wzbogacają jakość ekspozycji. <P>

Dotrzymali słowa

Niedawno informowaliś
my o rozpoczęciu budowy 

przystani żeglarskiej w 
Drawsku, W ubiegłą niedzielę 

nastąpiło jej uroczyste otwar
cie. Wprawdzie pomieszczenie 
na szatnie i kajaki wymaga 
jeszcze dużego wkładu pracy, 
to jednak przystań może już 
funkcjonować.

Na uroczystość otwarcia 
przybyli przedstawiciele Wo
jewódzkiej i Powiatowej Rad 
Narodowych oraz członkowie 
Komendy Chorągwi. W imie
niu Prezydium PRN — tow. 
Wąsik życzył zebranym harce 
rzom, aby zawsze dawali do
bry przykład swoim rówieśni 
kom.

Złotowski złaz 
zapowiada się 

atrakcyjnie

Opracowano już szcze
gółowy program złazu 
harcerskiego organizo

wanego w Złotowie w dniach 
20—22 lipca. Harcerze spotka
ją się m. in. z bojownikami 
o polskość ziem piastowskich, 
wezmą udział w wielkich har

cach, (prowadzone są rozmo
wy na temat zrzutu spado
chronowego), zorganizują ogni 
sko dla społeczeństwa. 25-oso- 
bowa delegacja koszalińskiego 
harcerstwa złoży wieniec u 
stóp pomnika bojowników o 
polskość i wolność ziem pia
stowskich. Na złaz zapowie
działa (nieoficjalnie) swój 
przyjazd naczelnik harcerstwa 
— Zofia Zakrzewska.

Coraz mniej 
morwy i jedwabników

Kontrolerzy Pań
stwowej Inspekcji Han
dlowej przeprowadzili o* 
statnio na terenie całego kra

ju Inspekcje w sklepach ko
misowych. Skontrolowano 284 
sklepy; w 153 stwierdzono naj 
rozmaitsze braki i uchybienia, 
a w 57 — różnego rodzaju nad 
użycia. Sprawy winnych nad 
użyć, przekazano władzom 
prokuratorskim.

Najbardziej typowym naru
szeniem przepisów okazało się 
przyjmowanie do sprzedaży 
komisowej oraz dokonywanie 
skupu i sprzedaży artykułów 
produkcji krajowej i zagranfez. 
nej po cenach wyższych od za 
twierdzonych przez Państwo
wą i Wojewódzkie Komisje 
fen i obowiązujących w obro
cie handlowym sklepów deta
licznych.

Kierownik sklepu komisowe 
go MHD nr 374 w Szczecinie, 
St. Trzciński, dokonywał sku
pu I wprowadzał do sprzeda
ży bluzki stcclonowe damskie 
po 330 zł — zamiast po 143 zl, 
płaszcze Importowane francu
skie po 1 700 — zamiast po 
1 100 zł. lalki importowane 
go 500 zł — zamiast po 160 zt 
I włóczkę po 800 zł — za
miast po 470.

Kierownik sklepu komisowe 
go MHD nr 13 w Gnieźnie, 
Bernard Szymański, wprowa
dził do sprzedaży m. in. bła
my jagnięce w cenie po 5 500 
złotych, podczas gdy cena u- 
rzędowa wynosi 2 481 zl. W 
sklepie komisowym w Wejhe
rowie, akordeony marki „Welt 
meister" sprzedawane były po 
12 tys. zł, zamiast po 7 800, 
adaptery produkcji czechosło
wackiej, których cena w han
dlu detalicznym wynosi 800 zl, 
sprzedawano w sklepie komi

sowym MHD nr 43 w Kiel
cach po 1100 zl. Podobne fak 
ty sprzedaży towarów w korni 
sach po cenach wyższych od 
ustalonych urzędowo, wykryto 
na terenie większości woje
wództw.

W toku kontroli stwierdzo
no nagminne fakty wprowa
dzania do sprzedaży komiso
wej przedmiotów bez zewiden 
cjonowanla ich w księdze ko 
mlsowej, a nawet bez dowo
dów przyjęcia. W ten sposób 
Kierownicy niektórych skle
pów ukrywali faktyczne obro 
ty i wprowadzali do sprzeda-

Fala nadużyć 
w sklepach 

komisowych
ży komisowej towary na wlas 
ny rachunek.

Tak np. w sklepie komiso
wym MHD w Prudniku (woj. 
opolskie), stwierdzono sprze
daż zegarków szwajcarskich 
nicujętyeh w księdze komiso
wej, na które brak było do
wodów przyjęcia. Kierownik 
sklepu komisowego PSO „Ba
zar" nr 25 w Iławie (woj. ol
sztyńskie), przechowywał w 
swej teczce znajdującej się w 
sklepie takie przedmioty, jak: 
Pierścionki, chustki nylonowe, 
zegarki ręczne itp., nleujęt: 
w księdze komisowej i bez do 
wodów przyjęcia.

Kierownik sklepu komiso
wego MHD nr 61 w Radomiu,

wykazał w księgach, że doko 
nul zwrotu towarów na sumę 
210 800 zł i okazał pokwito
wania komitentów na odbiór 
przedmiotów. Okazało się jed 
nak, że sfałszował podpisy na 
pokwitowaniach, dokonując w 
ten sposób fikcyjnych zwro
tów towarów, które w rzeczy
wistości zostały sprzedane, a 
kierownik zainkasował pro
wizję komisową.

„Rewelacyjne" metody han 
diu wykryto w PPH „Komis" 
we Wrocławiu. Dyrekcja tego 
przedsiębiorstwa zakupiła w 
dyrekcjach PPH „Komis" w 
Szczecinie, Gdańsku i Krako
wie sztuczną biżuterię, pocho
dzenia zagranicznego za 650 
tys. zł. Ponadto we wrocław
skich sklepach komisowych 
skupywano biżuterię sztuczną; 
zakupiono jej na sumę 320 tys. 
złotych. Artykuły te dyrekcja 
wrocławskiego „Komisu" roz 
prowadziła do sklepów komi
sowych w województwie po 
cenach znacznie wyższych od 
obowiązujących. I tak np. łań 
cuszki z krzyżykiem sprzeda
wano po 130 zł. podczas gdy 
cena tych artykułów w „Cen- 
trogalu" wynosiła 25 zl. Pier
ścionki sprzedawano po 125 zł, 
mimo, że ich cena w „Ccntro- 
galu“ wynosiła 9 zł.

W toku kontroli, dokonanej 
przez inspektorów PIH, stwier 
dzono całkowity niemal brak 
nadzoru nad komisami ze stro 
ny jednostek nadrzędnych. 
Większość tych sklepów nie 
posiada aktualnych i komplet 
pych cenników, a personelo
wi nie jest znane zarządzenie 
Ministerstwa Handlu We
wnętrznego nr 18 w sprawie 
sposobu postępowania z odda
nym do komisu, a niesprzeda- 
nym towarem.

IV ostatnich latach zazna 
etyl się w województwie ho 
Szalińskim niewątpliwy spa
dek hodowli jedwabników. Je 
śli np. w roku 1954 hodowało 
jedwabniki w koszalińskim 
około 200 hodowców, to w 
tym roku zaledwie 78. Przy 
czyna spadku hodowli tkwi 
przede wszystkim w braku 
Wystarczającej ■ ilości fkrze- 
wów morwy — naturalnego 
pokarmu jedwabników. Szcze 
gólna klęska dotknęła morwę 
u* zimie w roku 1955156. 
Wskutek silnych mrozów wygi 
nęło w tym okresie na na
szym terenie ok. 40 proc, 
niantacji morwowych, zaś no 
wych plantacji, jak dotych
czas. nikt nie zakłada.

Hodowla jedwabników 
przynosi hodowcom (są to w 
większości robotnicy w ma
łych miasteczkach) spory do
chód, oczywiście pod warun 
kicm. że jest racjonalnie pro 
wadzono. Do czołowych ho
dowców należą: Helena Pu
dy. Irena Domaradzka i An
na Delakowska z Koszalina, 
dobre wyniki uzyskują rów
nież hodowcy w powiecie

złotowskim, gdzie hodowla 
jedwabnika jest stosunkowo 
najlepiej rozwinięta. Czołowi 
hodowcy, prowadząc hodow 
lę jadwabników na stosun
kowo bardzo małą . skalę 
(przeważnie przeznaczają na 
ten cel jedno pomieszczenie) 
uzyskują z jednego lęgu- któ 
ry trwa przeciętnie 5 tygod
ni średni, czysty zarobek w 
wysokości 3—4 tys. złotych.

Prezydium w Kosza 
linie rozpoczęło ostatnio sta 
tania mające na celu rozsze 
rżenie hodowli jedwabnika w 
województwie. IV pierwszym 
więc rzędzie zostanie na na 
szym terenie założona odpo
wiednia szkółka morwowa. 
Następnie krzewy morwowe 
wysadzane będą przy torach 
kolejowych, przy drogach 
itd., spełniając rolę żywoplo 
tów. Wszystko to powinno 
przyczynić się do rozwoju ho 
doli jedwabnika w Koszaliń
skiem. które w stosunku do 
innych województw, t pod 
tym względem jest poważnie 
opóźnione.

I l

Nowa rola Yves Montand'a

1Vc Francji 
nakręć się o- 
becnie komedią 
filmową o tema 
tyce faustow- 
sklej. Tytuł f'l 
mu nie został 
jeszcze ustalony 
wiadomo jed
nak. że akcja 
jego będzie roz
grywała się 
współcześnie. 
Rolę diabla kre
uje popularny 
Yves Montand 
(na zdjęciu).



ADRIA — Syn hrabiego Monte 
Chiisto.

Seanse o godz 13, 17, 19 I 21.
WDK — Rekrut Bum.
Seanse o godz, 17 1 19.
MUZA — Syn hrabiego Monte 

Chrlsto.
Seanse o godz. 19 I 29.
MPR B — nieczynne.
UWAGA. Repertuar kin poda, 

jemy na podstawie komunikatu 
Centrali Wynajmu Filmów w Ko 
sza Unio.

PROGRAM II na tali 337 m 
na dzień 3 iipca (środa)

Program dnia: 6.55. 15 05.
Wlad.: 5 00, 6 00, 7.00. 8.00, 8.30. 

12 04, 16 00. 18 30. 20.00, 23.50.
5.10 Rozmaitości roln. 6.10 Gra 

ork. dęła. 7.10 Mozaika muz. 8 06 
F;zegląd prasy. 8.15 Kwadrans 
walców. 8.36 Koncert solistów 
S.oo ..Rodzina dzięciołów" — o- 
powiadanie dla dzieci. 920 Kon
cert malej ork, rozgt. śląskie.) 
PR 9.50 Skrzynka og. PR. 10.00 
.„Stary Karen i jego syn" — 
opow Karola Grabeliaszka. 10.20 
Koncert symf. 11 00 ..U przyjs- 
Ctót". 11 30 Koncert solistów. 12.10 
ęud. aktualna. 15 10 Muzyka lud 
15.30 Błękitna sztafeta. 16.05 Ple
śni komp polskich. 16 20 Koncert 
rozr. 16.45 „Sto lat od ukazania 
e*ę pierwszego numeru pisma 
,-Kolakol" — pog. 17.00 Koncert 
klak. ork. i chóru PR 17.40 Na 
warszawskiej fali. 18.10 Ernest 
DJhnanyi: Suita fls-moil 18.35 
Muzyka i aktualności. 19.00 Kon- 
cert chóru rózgi wrocławskie!. 
19.20 Felieton literacki. 19.30 Pol- 
ska muzyka rozr. 20.23 Kronika 
sport. 20.35 Piosenki Dunajew
skiego. 20 45 Wiersze Edwarda 
Kozlkowskiego 21.00 Koncert cho- 
p!nowski. 21 30 Pełnym głosem o 
sprawach młodzieży 21.55 Muzy, 
ka tan. 22.30 Recital skrzypc. 23.00 
Muzyka na dobranoc.

Ważne dla 
wyjeżdżających 
na wczasy

Na skutek mylnego ppinlormo- 
wanla nas przez jednego z pra
cowników Woj. Biura Skierowań 
FWP, podaliśmy we wczorajszej 
notatce, że skierowania na Upiec 
są Już wyczerpane. Okazuje się, 
że biuro posiada Jeszcze około 200 
skierowań na wczasy m. in. do 
znanych miejscowości wczaso
wych na Śląsku.

KONKURS 
»Parada złomu« 
» Dziś zamieszczamy dru
gi z kolei rysunek nasze
go konkursu. Przypomina
my sposób rozwiązania: z 
nazwy każdego przedmiotu 
— złomu należy wziąć Je
dną literę, którą wskaże 
Wam ilość osób, widocz
nych przy tym przedmio
cie: jeśli jest jedna osoba 
— pierwsza litera, Jeśli 
dwie osoby — druga li
tera itd.

Rozwiązanie prosimy 
przesiać dopiero po uka
zaniu się ostatniego rysun 
ku konkursowego — na 
specjalnym kuponie.

Poza tym przypominamy 
Jeszcze o cennych nagro
dach, Jakie czekają na u- 
czestników naszego kon
kursu: 

radioodbiornik
A zegarek 

aparat fotograficzny.

W modelarni lotniczej
Na zbiegu ulic Krakusa 

i Wandy oraz Zwycięstwa stoi 
niepozorny budynek z nieotyn 
kowanej cegły. Obok drzwi 
wejściowych widać szklaną ta 
blicę ze stylizowanymi rysun 
kami samolotów i napisem 
„Aeroklubowy Ośrodek Modę 
larstwa Lotniczego".

Wewnątrz stoły pełne żelaz 
nych narzędzi i tubek z farba 
n. 1 klejem. Na ścianach w 
oszklonych gablotkach kilka
naście różnych rozmiarów mo 
dęli. Są wśród nich modele 
redukcyjne czyli . zmniejszone 
kopie rzeczywistych samolo
tów, modele silnikowe na u- 
więzi i modele o napędzie 
gumowym.

Ośrodek posiada pięciooso
bową grupę wyczynową, bę
dącą reprezentacją aeroklubu 
i grupę młodzieżową, która 
liczy siedmiu uczestników.

Wyczynowcy startowali o- 
statnio na zawodach ogólno
polskich w Lesznie. Pracują 
leż nad modelem zdalnie ste
rowanym, który gotów będzie 
w końcu bieżącego roku. Brak 
jest jednak niektórych wyso
kogatunkowych materiałów, 
co utrudnia pełniejsze rozwi
nięcie skrzydeł. I tak np 
modelarze koszalińscy chcieli- 
by zbudować miniaturowy od 
rzutowiec na uwięzi. Niestety,

Mieszanka koszalińska
Przed paru tygodniami, (z 

kilkumiesięcznym opóźnieniem) 
otrzymaliśmy nową książkę tele 
loniczną. UŻ nowej książce — 
stare braki. Wielu abonentów 
którzy prawie od roku mają apa 
raty telefoniczne zostało pomt 
mętych. IP spisie są natomiast 
tacy, których nie ma w Koszu 
linie już od Daru lat Sytuacje 
pogarsza fakt' że nasza informa 
r ,u bardzo często nie wie o 
zmianie właścicieli aparatów te 
lejonicznych...• * *

Nabyć peronówkę na dworcu 
Koszalinie nie jest łatwo, 

gdyż, przed kasami kolejowymi 
jest zawsłe tłok.

Czy wzorem innych miast bi 
lety peronowe nie można by 
si rzedawać w kasie bagażowej- 
gdzie kasjerka najczęściej nudzi 
sie czekając na interesantów?* * *

Od września br. w Koszali 
nie czynny będzie prawdopodob 
nie punkt skupu leków zagrani
cznych. Punkt skupu ma su 
mieścić w specjalnie do tego 
orzeznaczonym okienku w aule 
ce nr 10. Właściwie już od 
zaraz" można by się zająć 

skupowaniem leków — brak jest 
lednak specjalisty.* * *

Naprzeciw poczty znajdują się 
gablotki zawierające wyblakłe

gazetki wydane z okazji... I 
maja.

Jeśli są one przygotowane na 
maj 1958 r. to trochę za wcześ 
nie, ale jeśli straszą nas swoim 
widokiem od tegorocznego Swie 
ta Pracy to ktoś powinien S'f 
za to wstydzić. (mo)

nigdzie nie można dostać od
powiedniego silnika, a na wy
konanie go własnymi siłami 
brak środków.

Grupa młodzieżowa powsta 
ła stosunkowo niedawno i sku 
pia na razie tylko siedmiu mo 
delarzy. Jej liczebność można 
by podwoić a nawet potroić, 
brak jednak kandydatów. Jest 
to prawdopodobnie skutek 
słabej pracy propagandowej. 
Znalazłoby się przecież wielu 
młodych ludzi chcących po
święcić się lotnictwu. A naj
lepszym przedszkolem pięknej 
sztuki latania jest właśnie 
modelarstwo.

Wiele do życzenia pozosta
wiają warunki lokalowe ośrod 
ka mieszczącego się w dwóch 
ciasnych pokoikach, z których 
jeden przeznaczony jest na 
pracownię, zaś drugi na ma
gazyn. Obok znajduje się pu
ste pomieszczenie, przeznaczo
ne niegdyś na świetlicę O- 
środka Wodnego LPŻ Mode
larnia zwracała się do Zarzą
du Woj. LPZ o odstąpienie 
tej nieużywanej izby, jednak 
jak dotąd bez skutku.

OGŁOSZENIA
PRACOWNICY POSZUKIWANI

KIEROWNIKA KSIĘGOWOŚCI przyjmie od zaraz Kosza 
lińskie Przedsiębiorstwo Skupu Surowców Włókienniczych 
i Skórzanych w Koszalinie, ul. Hibnera nr 79. Warunki 
płacy do omówienia na miejscu.
e 7 K—767-0

6-ciu ŚLUSARZY. 6-ciu MONTERÓW Ma urządzenia 
wysokoprężne do prac związanych z przemysłem rolnym. 
KOWALA ze znajomością prac ślusarsko - konserwac oraz 
SPAWACZA na aparaty łukowe (elektr.) i autogenoAe 
zatrudni od zaraz Dyrekcja Warsztatu Naprawczego PGR 
w Kępce, pow. Miastko, poczta Kępice. W runki płacy 
i zakwaterowania do omówienia na miejscu. Reflektujemy 
na fachowców kwalifikowanych.

K—774-1

Słupskie Zakłady Sprzętu Okrętowego w Słupsku, 
ul. Mickiewicza 42/44. zaangażują INŻYNIERA - mechanika 
na stanowisko gł. Inżyniera (z-cy dyrektora). Wymagana 
co najmniej 6-letnia praktyka na stanowiskach kierowniczych 
w przemyśle metalowym. Wynagrodzenie do 3 400 zł. 
Oferty z odpisami świadectw, prosimy kierować na po
wyższy adres. Po okresie próbnym, możliwość otrzymania 
mieszkania.

G 628-0

Dziś n godz. 21
projekcja filmowa

W dniu dzisiejszym, 3 bm. 
o godz, 21-ej odbędzie się w 
WDK kolejna projekcja filmu 
wa dla członków Dyskusyj
nego Klubu Filmowego.

Zapisy do klubu przyjmuje 
się w czytelni WDK od godz. 
20-tej.

Uwaga: począwszy od dn. 
3 bm. wyświetlane będą pod
czas projekcji filmy archiwa! 
nc.

Pułapka na 
przechodniów
Przy ul. Lutyków (pomiędzy 

bloki m 18 a 20) Już od kilku mie 
sięcy stoi otwarta studzienka ka
nalizacyjna o głębokości 2 m. 
Otwór studzienki jett niezabez
pieczony. IV czasie dnia dyżuru
ją przy niej troskliwe matki, 
które obawiają się, by ich pocie
chy nie uległy wypadkowi. Go
rzej jest wieczorem, bowiem 
otwór staje się wtedy groźną pu
łapka na... przechodniów.

Przy okazji najmłodsi mieszkań 
cy w/w bloków zapytują, dlacze
go ulubione miejsce Ich zabaw 
— piaskownica, została zlikwido
wana.

s. m.

Spółdzielnia Pracy „Introligator” 
w Koszalinie

poleca swoje usługi w zakresie 
stemplarstwa, introligatorstwa, drukarstwa 

oraz wyrobów kartonowych.

Usługi wykonu'q zakłady:
Stemple — Koszalin, ul. 1-go Maja 30
Introligatornia — Koszalin,

ul. Zwycięstwa 150
Introligatorsko- 

Kartoniarski — Słupsk, M. Buczka 31
Stemple — Słupsk, ul. Bema 16
Drukarnia, introligatornia — Kołobrzeg,

i stemplarnia ul. Boh. Stalingradu 3a
Stemple i introligatornia —' Szczecinek,

ul. 1-go Maja 5 
Zamówienia prosimy kierować bezpośrednio 

óo poszczególnych zakładów.
Gwarantujemy solidne 

i terminowe wykonanie zamówień.
K—773-0

»S M A K O S Z«
(wł. Lipowicz Ludwik) 

Ustka (przy Wodotrysku) 
Stale zaopatrzony w dania zimne i gorące 
Firmowe „zrazy po węgiersku"

Codz. do godz. 0.30 DANSING
Gra Łódzki Kwartet Jazzowy K—779-1

BAR »TOTO«
Ustka, ul. Nowotki, przy Kąpielisku

POLECA DAMA ZIMNE I GORĄCE

Codziennie od 20 -1 DANSING
Gra kwintet wokalno-jazzowy 

Wielki wybór napoi k—777-1

BAR »POD KOMINKIEM*
Słupsk, ul. Kilińskiego nr 48

Codziennie świeże i w dużym wyborze 
znane ze swej jakości

DANIA BAROWE
oraz obfity asortyment zakąsek

K—778-1

PODKŁADKI DACHÓWKOWE 
najwyższej jakości

poleca
zakładom uspołecznionym i osobom prywatnym

Witnicka Fabryka Mebli
Witnica, st. kolejowa Witnica, pow. Gorzów Wlkp.

K-772-0

OGŁOSZENIA DROBNE

ZGUBY
BACHLINSKI Eugeniusz zgubił 
legitymację Zw. Zaw. pracowni
ków Łączności oraz legitymację 
służbową wydana przez Woje 
wódzki Zarząd Łączności w Ko 
szallnle.

G-649-1

SZKOŁA Stefania zgubiła leglty 
mację służbową nr 1329/57 wy
daną przez Prezydium powiato 
wej Rady Narodowej w Słupsku.

Gp—638

WAŁASZBWBKI Albin, tam. Bzo 
wo, pow. Słupsk, zgubił kartę 
rejestracyjną nr 3813.

Gp—839 1

GOLARSKA Marianna zgubiła 
kwit komisowy nr 1478 z dnia 
26. V. 57 r.

Gp—649-1

SPRZEDAŻ
SPRZEDAM trójkę norek, sami
ce po wykocie. Sprzedam rów 
nież nutrie hodowlane. Knltter 
Koszalin. Piotra Skargi 18.

G-646-1

SPRZEDAM motocykl SHL z 
przednimi teleskopami. Wilk 
Chrlstnlan, Koszalin, I eśna 4.

G 647 1

SPRZEDAM ciągnik marki „Ur
sus" (dotarty) na chodzie. Wia 
domość: Rosiak Wacław, hu psk, 
ul. V olnoścl 39.

Gp 648

DOM jednopiętrowy z lokalem 
handlowym do sprzedania przy 
stacji wiekowo. Nowakowska He
lena, Wiekowo, ul. Dworcowa 4 
pow. Sławno.

KUPNO
KUPIĘ sypialnię nowoczesną w 
dobrym stanic. Oferty składać: 
Biuro Ogłoszeń Koszalin, pod 
nr 213. —

G—642 1

LOKALE
ZAMIENIĘ 2 pokoje z kuchnią, 
łazienką — centrum Szczecina, 
na podobne w Słupsku. Zgło
szenia: Szkoła Muzyczna Słupsk.

Gp—8410

Z.AMIEN1Ę mieszkanie 2 pokoje 
z kuchnią w Koszalinie na podoo 
ne w Szczecinką. Wiadomość: Ha 
łasa Władysław, Koszalin, ul.
Łignicka 19 m. 2,

G 643 1

ODNAJMĘ 2 pokoje kulturalnym 
wczasowiczom. Informacje ou 
godz. 14—16 Dyrmo Stefania, 
Słupsk, Bałtycka 30 m. 6.

Gp-050 1

PODZIĘKOWANIA
OBYWATELOM: chorążemu »zy 
mańskiemu, starszemu sierżanto
wi Drogoszewsklemu I kierowcy 
auta MO, za błyskawiczne udzie
lenie pomocy w odnalezieniu 
dziecka, Jureczka Wollko-^kie
go, w dniu 27 czerwca wieczorem 
— rijserdecznlejsze podziękowa
nie składają — rodzice.Gp—644 1

ROŻNE
TECHNIK budowlany (kler, bud.) 
wysokokwalifikowany, z prakty
ką, przyjmie pracę w Koszalinie 
lub w województwie. Warunek — 
mieszkanie. Oferty. Bydgoszcz — 
Kościuszki 10/14, Lltewka R.

G—643 1

SIA KI druciane dla zwierząt 
futerkowych oraz ogrodzeniowe 
z materiału powierzonego, wyko
nuj. w Parnowlc — Wojtkiewicz 
Marian, Koszalin, ul. Krakusa 
I Wandy 10, m. 3.

G—618

DO sklepu galanteryjne konf. w 
Koszalinie przy ul. Drzymały (rOg 
Krakusa i Wandy) 17/19 poszuku
ję wspólnika.

G-833-0

DENTYSTA M. Pnrtzl b. kier. 
Kliniki S. B. Leczenie, i suwa
nie, zęby sztuczne, mostki, pro
tezy w terminie S-dnlOwym. 
Słupsk, Popławskiego 8, II piętro.

Gp -632-1

Za długi mego męża Napoleona 
Krzywca — nie odpowiadam — 
Helena Krzywiec zam. w Słup
sku, ul. Przemysłowa 119 m. 3.

Gp-651 1

STARSZA pani na stanowisku 
poszukuje pokoju umeblowanego 
przy rodzinie w Koszalinie. Zgło
szenia, Koszalin, Biuro O"loszen 
pod .,13“.



hotel z mózgiem
^AJWIĘKSZY w Europie hotel pow 

stać ma w Brukseli jeszcze 
P^zed otwarciem tam w marcu 
IW r. wystawy światowej. Hotel 
posiadać będzie 2000 pokojów i zaj 
t»ie, łącznie z parkingiem dla samo 
chodów, powierzchnię 25 ha. Nowoi 
Chi techniczną tego w pełni komror 
tdwego, choć zbudowanego z drzewa 
hotelu, będzie mózg elektroniczny, 
który ułatwić ma meldowanie się i 
rejestrację gokci.

CO JUIN — TO NIE FOCH
ftiAJWYZSZY rangą wojskowy tran 

cuski, marszałek Juin, podobno 
iywi szczególnej sympatii dla 

S*ądu Rourges-Maunoury'ego. W clą 
gu nocy musiai on bowiem — na 
zalecenie rządu — opuścić zamierz 
kały przez siebie od wielu lat ,,Ho
tel de Sens', który został przezna 
czony obecnie na siedzibę nowo ut
worzonego ministerstwa do spraw Sa
hary.

Przywiązanie jedynego z tyjących 
Jeszcze marszałków Francji do wspom 
pianego hotelu bierze się stąd, jak 
tam powiada, że w ,,Hotel de Sens ' 
piieszkai niegdyś marszałek Foch.

ODSZKODOWANIE

T ADMIRAŁ hitlerowskiej marv- 
narki, Rceder — jak pisze ,,R*r 

Jtner Allgemeine ' — skazany wyro 
hem norymberskim, a od roku i"Z 
mieszkający w swojej willi w Kieł 
(Kiloniaj, otrzyma! niedawno odszko 
dawanie w wysokoici 7000 marek 
Jako rekompensatę za swój pobyt w 
więzieniu w Spandau. Ponadto Boe
der pobiera miesięczną pensję w wy 
tokoici 1600 marek.

PROMIENNA GODZINA
^FlCZASlE przedstawienia w tea- 
iŁ trze miejskim w Derby (An- 

plia), na sali panował taki upał, że 
pulomatyczne sygnały przeciwpożaro 
we zaalarmowały stroi pożarną, 'ły^ 
tul granej właśnie sztuki brzmią!; 
„Płomienna godzina".

ANGIELSKA WALKA
2 NUDA

Y)L/1 przeciwdziałania temu, aby 
czas wypoczynku nie s'ał się 

monotonny, mój mąt wchodzi do 
łóżka w poniedziałki i wtorki r 
prawej strony, w środy i czwartki 
p lewej strony, a w piątki, soboty 
J niedziele wdrapuje się od strony 
nóg1 (z listu do angielskiego pisma 
Rerejlle").

Strajk w Brukseli

Żandarmi rozpędzają robotników budowlanych, którzy zajęli 
tunel Porte Louisę. <Iot. CAF)

Na lamach prasy zachodniej

«Aż wszystko rozleci się 
w kawałki...«

Pod powyższym tytułem 
ukazał się w organie zachod
nio niemieckiej lewicy socja
listycznej — „nie Andere zei" 
tung” — artykuł protestujący 
przeciwko mającemu odbyć 
się w lipcu br. w Karlsburg 
spotkaniu byłych sS-owcow, 
Rzadko lub prawie wcale, sPO 
tyka się na tamach prasy za- 
chodnlo-niemicckiej glosy po' 
lęplające podobne zjazdy • 
spotkania b. hitlerowców. To
też zamieszczony niżej glos 
lewicowej „nie Andere Zei- 
tung" zasługuje na lym więk
szą uwagę. Czytamy tam: 

„Uwaga! 88” — niosło się * 
miasta do miasta, ze wsi do wsi, 
gdy we Francji, na Ukrainie, we 
Włoszech 1 Rumunii, w CzccnoMo 
nacji i Polsce, pojawiały się ko 
luntny samochodowe Niemców 
„z wroną na rękawie”, wyrusza
jących na „karne ekspedycje”, 
gdy pojawili się ci. co z biotem 
mieszali imię Niemiec 1 co siali 
nienawiść do narodu niemieckie
go.

SS — oznaczało mord indywi
dualny I zniszczenia masowe. SS 
— oznaczało Oświęcim, Dachau 
i Buchenwald, l.ldice 1 Oradour. 
88 — oznaczało samosądy I strza 
ły w potylicę. SS była najwięk
szą hańbą Niemiec i Ich naj
głębszym poniżeniem.

„Wir werden weiter marschle- 
ren, bis alles in scherben RUR” 
— maszerować będziemy dopoty, 
aż wszystko rozleci się w kawał
ki — śpiewali niegdyś i bez ma
ła do lego doszło. Teraz chcleli 
by już znowu maszerować! Wszy
scy cl, którzy pogrążyli Europę 
w najgłębszej ciemności 1 barba
rzyństwie, wołają dziś „Europa-, 
„kraj zachodzącego słońca”, „wal 
ka przeciwko komuntatycznemu 
k^Tbarzyństwu”, W»łW»Ją do spot

Dewizy leża na ulicy

Bogactwa leśne
Teatr z Nowej Huty

wyjeżdża do Wenecji

Nieprzeliczone skarby 
kryje w sobie las. O- 
prócz drewna dostarcza 

on człowiekowi szeregu war
tościowych artykułów, takich 
jak grzyby, czarne Jagody, 
maliny, borówki, Jeżyny, zło
ta lecznicze, dziczyzna...

Trudno obliczyć dokładnie, 
jaka Jest zdolność produkcyj
na polskich grzybowisk. Wie
lu fachowców twierdzi, że 
przy przeciętnym urodzaju w 
naszych lasach rodzi się rocz
nie około 75 milionów kilo
gramów różnych gatunków 
grzybów. 75 tysięcy ton grzy- 
buw, w przeliczeniu na skład
niki, jakie zawierają, daje: 
225 wagonów czystego białka, 
30 wagonów tłuszczów, 300 
wagonów cukrów, 60 wago- 
m w cennych dla organizmu 
ludzkiego soli mineralnych 
itp. A więc, grzyby stanowią 
bardzo ważny artykuł spożyw
czy na rynku wewnętrznym. 
Jednocześnie są one cennym 
artykułem eksportowym.

Drugim, obok grzybów, bogać- 
twem leśnym sa u nas Jagody. J 
tu trudno określić możliwości i 
zasoby krajowych jagodzisk Fa
chowcy szacują zasobność lasów 
w jagdy na 27 milionów kilogra
mów rocznie. Przytłaczającą wię
kszość jagód stanowi borówka- 
czernlca. popularnie zwana czarna 
jagodą. Warto dodać, że np w 
Anglii kilogram Jagód kosztuje 
dwa razy drożej niż kilogram po
marańcz.

POLSKIE JAGODY
I GRZYBY MAJĄ DOBRĄ 
MARKS

UAMY długoletnie trady
cje w wywozie Jagód i 

grzybów za granicę. Przed woj 
ną transportowaliśmy Jagody 
koleją do Hamburga, skąd 
szły one do Anglii Już jako 
t<war niemiecki. Na takich

kania byłych członków SS w lip 
cu trgo roku w KarLsburg (Ba
waria). gdzie umocnić chcą swą 
wspólnotę krwi z 7.000 zagranicz
nych kamratów, którzy przybędą 
tam z. Holandii. Belgii, Francji, 
Węgier, Danii Itd.

Chcą znów maszerować, a Nie
miecka Republika Federalna wy 
daje się jm po temu najbardziej 
dogodnym terenem, .,denn heute 
gehórt uns Deutschland, und mor- 
gen die ganze Welt“ — bo dziś 
należą do nas Niemcy, a Jutro 
cały świat“ (jak mówi owa hi
tlerowska piosenka). Rząd fede
ralny milczy, dlatego jest naszą 
sprawa, sprawą wszystkich Niem
ców przeciwstawić się tym wiecz
nie maszerującym ludziom, którzy 
zhańbili niemieckie imię.

spotkanie ss-owców w KarU- 
burg nie może się odbyć! Honor 
naszej ojczyzny nie może być na 
nowo splamiony. Wzywamy rząd 
federalny, rządy krajowe, staro 
stów i burmistrzów, aby w żad
nym niemieckim mieście nie do
puścili Go podobnej manifestacji.

Wzywamy rządy krajów euro
pejskich, by w imię swej nieza
wisłości i godności narodowej 
przeszkodzili w spotkaniu przed” 
stawlcieM swojego kraju z czar
ną gwardią Hitlera i Himmlera. 
Wszyscy ludzie dobrej woli, a 
zwłaszcza bojownicy ruchu oporu 
i ofiary reżimu, hitlerowskiego, 
którzy w ciemną noc przeszłoś '1 
wspólnie z narodami świata bro
nili kultury 1 cywilizacji europej 
sklej przed brunatna zarazą — 
wzywają naród niemiecki i Jego 
młodzież, wzywają wdowy i tych, 
co pozostali po zamordowanych 
i poległych w całej Europie, do 
obrony humanistycznych i wolno 
ściowych tradycji przed faszy
stowskimi grabarzami, przed SS".

transakcjach więcej korzystali 
kupcy niemieccy niż zbieracz 
1 eksporter polski.

Po wojnie, gdy wznowiono eks
port owoców leśnych I grzybów, 
podjęta została walka o opłacal
ność tego eksportu. Obecnie pol
ska jagoda ma nieograniczone 
możliwości zbytu na rynkach za
granicznych. Uzyskuje tam naj. 
wyższe ceny 1 uchodzi za najlep. 
sza. Eksportujemy Jagody zarów
no w stanie świeżym, jak 1 su
szonym — do Anglii, Belgii. Ho
landii, NKD. NHF, Szwecji. Szwaj 
tarli. Suszone jagody, których 
eksport najlepiej się opłaca, ku. 
poją także kupcy kanadyjscy, 
norwescy 1 fińscy

Jeszcze większym powodze
niem cieszą się na rynkach 
zagranicznych nasze grzyby 
suszone — borowiki i ple- 
strzenice. Za te gatunki grzy
bów otrzymujemy 11 tysięcy 
dolarów za tonę. Inne gatunki 
wywozimy jako przetwory, 
np. mączkę grzybową wysyła
my do Australii.

Niektórzy nas| zagraniczni od
biorcy maj. specjalne życzenia. 
Np. kupcy szwajcarscy żądaja od 
nrs, aby dostarczane im jagody 
pochodziły tylko z rejonu lasów 
bocheńskich. Transporty dla tych 
kupców muszą być oddzielnie pa
kowane i wysyłane wagonami, 
chłodniami. .

W roku ubiegłym jagody nad. 
zwyczaj hojnie obrodziły. Tak np. 
tylko województwo białostockie 
dostarczyło 450 ton owoców leś- 
r.ych.

Wartość tych zbiorów prze- 
k-oczyła 6 milionów złotych. 
W skali całego kraju wypła
cono wówczas ludności za do
stawę owoców leśnych i grzy
bów około 100 milionów zł. 
Po raz pierwszy w historii 
polskiego eksportu wywieźli
śmy prawie 6.300 ton borów
ki czarnej i brusznicy, otrzy
mując za nie około 6.664 tys. 
rubli w dewizach. W tym ro
ku planuje się eksport 5.500 
ton jagód: być może, że ilość 
ta zostanie poważnie zwięk
szona. Zależy to od urodzaju 
oraz, ód organizacji skupu.

DECYDUJE SZYBKOŚĆ

D otychczas monopol na 
skup owoców leśnych i 

grzybów miały przedsiębior
stwa podległe Centrali „Las". 
Płaciły one zbieraczkom w 
roku Ubiegłym po 5—6 zł za 
kg jagód. Dla trudniących się 
zbiorem jagód była to cena 
korzystna — mogli oni zaro
bić do stu złotych dziennie. 
Cena ta była tak skalkulowa
na. że — przy wszystkich ko
sztach sortowania, transportu 
i załadunku — opłacała się 
również przedsiębiorstwu.

W handlu owocami koszty 
własne są wyższe niż w han
dlu innymi artykułami, przy 
tym obowiązuje szczególnie o- 
peiatywna działalność. Skup 
owoców leśnych, pakowanie, 
załadunek i. wywóz musi na
stąpić w ciągu jednej doby. 
Kilkugodzinne opóźnienie wy
syłki może spowodować dys
kwalifikację towaru 1 ogromne 
straty.

W sezonie skupu Jagód pracow
nicy punktów skupu i pracowni
cy baz eksportowych sa zatrud
nieni niemal cały dzień 1 noc. 
Punkty skupu codziennie wysy
łają pociągam! owoce do baz 
eksportowych, które znajdują się 
przeważnie w portach. Najważ
niejszą rzeczą jest zsynchronizo. 
wanle czasu przybycia do portu 
pociągu z owocami z przybyciem 
statku. Natychmiast po nadejściu 
pociągu jagody powinny być 
przeniesione do zimnych luków 
statku, udającego się niezwłocz
nie w rejs. Nie tylko Jakość na
szych jagód, ale również szybka 
1 sprawna organizacja ich trans
portu zagranicę zapewniła nam 
dobrą opinię ną rynkach śwlato. 
wych.

W roku bieżącym skupem 
owoców leśnych, oprócz przed 
sięblorstw Centrali „Las", 
zajmą się również kupcy pry
watni, którym wydawane są 
koncesje. Jednocześnie wyda- 
Je się koncesje osobom pry
watnym na przetwórstwo owo
ców.

Jak w takiej sytuacji zapewnić 
wykonanie naszych planów eks- 
portowycbt Otóż w trosce o ich 
wykonanie przed kilku dntaml 
wydane zostało zarządzenie pre
zesa Rady Ministrów zlecające 
mlnlstrora lataictwa 1 bendlu we-

wnętrznego określenie terenów, 
na których będą miały wyłącz
ność skupu Jagód przedsiębior- 
stw-a Centrali „Las". Wytypowa
nie takich terenów jest sprawą 
bardzo ważną. Pod koniec czerw
ca rozpoczął się w całej pełni 
zbiór jagód. Zuieraczom obojętne 
jest, komu będą dostarczać jago
dy — czy państwowym punktom 
skupu czy kupcom prywatnym, 
natomiast n<e jest to obojętne 
państwu. Zależy nam na dewi. 
zach i dlatego wyłączenie pew
nych terenów dla skupu państwo
wego (tam. gdzie są najlepsze 
owoce I największa ich ilość) po
winno nastąpić jak najszybciej.

W tym roku istnieje zagra
nicą szczególnie duży popyt 
na jagody i grzyby, interesu
ją się tym towarem kupcy 
francuscy, angielscy, szwaj
carscy 1 szwedzcy. Śą oni go
towi dobrze nam za Jagody 
i grzyby zapłacić. Toteż . do
puszczając prywatnych kup
ców do skupu jagód, trzeba 
tym lepiej zorganizować skup 
w podległych Centrali „Las" 
przedsiębiorstwach państwo
wych.

I. NIZIAŁKOWSKA

Refleksje z koszalińskiej 6-etapówki
Obecnie postaramy się oce 

nić na gorąco koszaliński 
„tour" od strony wyłącznie 
sportowej.
HI z kolei wyścig szosami 

Złeml Koszalińskiej spełnił 
swoje zadanie. Przewyższał 
on pod względem poziomu 
dwa poprzednie wyścigi; star
towała doborowa stawka ko
larzy, lepiej pracowały komi
tety org. punktów etapowych.

Kolarstwo zyskuje sobie u 
nas coraz większą popular
ność. Na trasie całego wy- 
śilgu w wioskach i miastecz
kach tłumy mieszkańców go
rącymi oklaskami zachęcały 
kolarzy do walki.

A trzeba przyznać, że wal
ka od pierwszych kilometrów 
aż do mety bvła zacięta i wy
równana. Jej atrakcyjności 
me osłabiła nawet absencja 
.samego" Bernarda Pruskie

go. Był przecież Inny kadro- 
wicz — Cierajewski, o któ
rym też najczęściej się sły
szało, który należał do naj
lepszych w tym wyścigu. Za 
wodnik ten, mający poza so- 
lią kilka startów zagranicz
nych, nie miał jednak „ła
twego życia" w 6-etapówce. 
Dzielnie sekundowali mu pra
wie nieznani w kraju kola- 
r te, którzy zdobywali tutaj 
ostrogi zawodnika lepszej 
klasy.

Miał on dobrych 1 groź
nych partnerów w kolegach 
klubowych — Chomiczu 1 Ko

„Nor Co za przeżyte metody, cl cięć ujarzmiać wolnego du
cha brutalny przemocy!"

1 lipca 1957 r. wyjeżdża do Wenecji na Festiwal Sztuk Tea- 
tralnych Goldoniego znany widzom polskim Teatr Ludowy 
z Nowej Huty. Zespół wystawi w Wenecji sztukę Goldoniego 
pt. „Sługa dwóch panów*’ w reżyserii dyrektora Teatru — Kry
styny Skuszanki. Oprawę scenograficzna sztuki przygotowali: 
Liliana Jankowska i Antoni Tośta. opracowanie muzyczne Jó
zefa Boka. Choreografia Henryka Dudy.

Na zdjęciu: Truffaldino (Wojciech Rajewski) i Brlghella — 
oberżysta (Feliks Mieczyński). (Fot CAF)

walczyku, nieustępliwie wal
czyli z nim LZS-owcy War- 
chał, Jarzębskl 1 Solecki z 
Zielonej Góry; dobrzy byli 
warszawiacy Chojnacki j Mał 
Kiewicz. Również Glebdwicz, 
Samel (Lechia Gdańsk) czy 
Różański (Kolejarz Byd
goszcz) zaliczali się do a- 
wangardowej grupy.

Koszalinianom poświęcamy 
osobne miejsce. Byli wśród 
nich lepsi i słabsi. Wybitną 
indywidualnością był tutaj 
slupszczanin Matuszewski. Za 
lął on 7 miejsce w końcowej 
klasyfikacji, a na mecie każ
dego etapu był prawie zaw
sze w pierwszej dziesiątce. 
Duży postęp uczynili jego ko
ledzy — Frąckowiak. Moze- 
h wskj i Wojciechowski.

Kolarze LZS z Koszalina 
pokazali, co mogli. Na razie 
nie stać ich na -nic więcej. 
Jechali ambitnie, słabsze 
przygotowanie odbiło się na 
wjnikach. Ale już. w przy
szłych wyścigach Kamiński, 
Mlkołajko czy Chylewski mo- 
ga ubiegać się o miejsca w 
czołowej grupie.

Dobre wyniki ciężarowców 
wiejskich

Przeprowadzone w Białogar 
dzie zawody kontrolne w pod 
noszeniu ciężarów przy udzia 
le zawodników LZS Białogard 
Drawsko i TKS Ustka

Do najsłabszych należeli 
zawodnicy Bytovl. Oni z miej 
sca „zaciągnęli" się na listę 
maruderów. Ważnym Jest to, 
że dojechali do mety. Jed
nak dla L. i E. Marciniaków 
z Bytowa i Innych mniej do
świadczonych zawodników wy 
ścig był zbyt ciężki. Należa
ło by postawić pytanie, czy 
w ogóle powinni oni starto
wać w tym wyścigu, skoro 
sprawdzianem Ich umiejętno
ści i siły fizycznej była tylko 
jednoetapówka Koszalin — 
Bytów. Wielu było takich, 
którzy dosiedli 1 rowerów na 
kilka tygodni przed wyści
giem i jechali na „fuchę", 
aby tylko ukończyć wyścig. 
Taki start bez odpowiedniego 
przygotowania nie rozwija u- 
zdolnień zawodnika, osłabia 
atrakcyjncśź imprezy.

Komitet organizacyjny wi
nien skrupulatniej rozpatry
wać takie sprawy.

Jeśli nowopowstały OZKoI 
poprowadzi pracę w terenie, 
jeśli sekcje będą aktywnie 
pracowały, a zawodnicy sy
stematycznie trenować, to w 
IV wyścigu po Ziemi Kośza- 
liiiskiej mojemy stać się bar
dziej groźni dla najlepszych 
okręgów.

A. NOWACKI

przyniosły szereg dobrych wy 
ników. Poprawiono cztery re
kordy okręgu, w tym jeden w 
trójboju, dwa w rwaniu i je
den w wyciskaniu.

Wyniki: w. kogucia: 1. Mar 
ciniak (Białogard) — 227.5 kg. 
(wyciskanie 72.5 — -wynik lep 
szy od rekordu Polski zrzesze 
nia LZS). 2. Galik (Białogard) 
— 180 kg.; w. piórkową: 
1. Nowak (Białogard) — 212,5 
kg., 2. Oziero (Drawsko) — 
182,5, w. lekka: 1. Wiewlpra 
(Białogard) — 245 (rwanie — 
77 — rek. okr.), 2. Olcksiuk 
(Drawsko) — 225 kg.; w. śred 
nia: 1. Gajewski (TKS Ustka) 
— 250 kg., 2. Bastek (Biało
gard) — 235 kg.; w. półciężka: 
1. Rybicki (TKS Ustka) — 
275,5 kg., 2. Sarnicki (Draw
sko) — 240.: w. Ickkociężka: 
Mrozek (TKS Ustka) — 235 
kg.; w. ciężka: Rzewuski (Bia 
logard) 262,5 (rwanie 85 kg. — 
nowy rekord okręgu).

Przed spartakiadą
W nadchodząca niedzielą w 

Białogardzie odbędzie się powia
tową spartakiada LZS. Imprezę 
przygotowuje rada powiatowa 
z-zeszenta. W ramach spartakia
dy zostaną przeprowadz.onc za
wody w lekkoatletyce. kolar. 
stwle, łucznlctwie, strzelectwie 1 
grach zespołowych.

Interesująco zapowiadają się 
zwłaszcza zawody lekkoatletycz
ne. Młodzi reprezentanci teco 
powiatu oslagaja w lidze LZS 
dobre wyniki, totef. n» Własnym 
podwórku z.eehca zapewne Jesz
cze raz potwierdzić swoją dobra 
formę,

Sześcioetapowy wyścig kolarski po Ziemi Koszaliń
skiej zakończony został w ub. niedzielę. O tym Jak 
walczyli kolarze kilku okręgów kraju na tej blisko 
800-km trasie dowiadywaliśmy się z bezpośredniej re
lacji wysłannika naszej gazety.


